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Aanbiedingsbrief 

Geachte leden van de gemeenteraad, 

 

Onlangs waren we blij met de mededeling van het Rijk dat er extra geld beschikbaar komt voor de jeugdzorg. 

Weliswaar tijdelijk voor drie jaar, maar er werd eindelijk gehoor gegeven aan een landsbrede oproep om 

gemeenten financiële ondersteuning te geven om iets aan de groeiende tekorten te doen. Onze opgetogenheid 

was echter van korte duur: toen begin juni de gevolgen van de meicirculaire duidelijk werden, zagen wij ons 

geconfronteerd met een teruggang in het gemeentefonds. Voor Oss betekent de meicirculaire gecombineerd 

met de kostenstijgingen in vooral het sociaal domein, een negatief meerjaren beeld dat ons voor een flinke 

uitdaging stelt. De rek is er uit.  

 

Gelukkig verkeren wij in een relatief gezonde situatie. Sinds jaar en dag kennen wij een overschot op onze 

exploitatie en hebben wij een gezonde reserve positie. Onze bedrijfsvoering is op orde en we weten welke 

risico’s we lopen. Dat betekent dat we op een stevig fundament staan. Maar bijsturen is absoluut noodzakelijk. 

In deze kadernota maken we daar een begin mee. 

 

Wij staan voor een solide financieel beleid, voor nu en voor de toekomst. Toch willen wij een duidelijke 

boodschap afgeven. Het gaat over de bezuinigingen door het Rijk op het geld dat we ontvangen voor het 

sociaal domein. In 2019 ontvangen we een tijdelijke tegemoetkoming van € 2,3 miljoen en voor de jaren 2020 

en 2021 ontvangen we € 1,7 miljoen. Dat geld hebben we ook daarna hard nodig om onze taken in het sociaal 

domein goed uit te kunnen blijven voeren. Daarom zullen we de laatste twee jaar van onze meerjarenbegroting 

niet sluitend maken. In 2022 en 2023 werken met een zichtbaar tekort van circa € 1,7 miljoen, ongeveer gelijk 

aan de 3-jarige compensatie vanuit het Rijk.  

 

In het eerste jaar van deze raadsperiode hebben we met veel onderwerpen van het coalitieakkoord een begin 

gemaakt. We hebben vooral veel gedaan rond economie, wonen, duurzaamheid, transformatie sociaal domein 

en accommodaties. Ons college en de gemeenteraad hebben veel ambities uitgesproken. Ons tekort zorgt er 

voor dat we de komende maanden scherper moeten prioriteren en kiezen. Daarom moeten we ook bezuinigen. 

Daar hebben we een aantal zoekrichtingen voor afgesproken: 

‒ Op veel terreinen willen we inzicht in welke maatregelen we kunnen nemen om uitgaven te beperken. In 

het sociaal domein heeft het college daarvoor inmiddels een bestuursopdracht geformuleerd. Maar ook in 

het ruimtelijk economische veld en op het terrein van de bedrijfsvoering gaan we op zoek naar waar het 

anders kan. Waar kunnen we investeringen uitstellen of langzamer doen, waar kunnen we inkomsten  

verhogen.  

‒ We zien niets in een algemene kaasschaaf. Dat wil zeggen: overal een beetje bezuinigen. We willen liever 

bewust een aantal veranderingen doorvoeren. Dat betekent: fundamentele keuzen, of budget en formatie 

waar het kan anders inzetten. 

‒ We kijken eerst naar de hele gemeentebegroting. De afspraken en ambities uit het coalitieakkoord 

proberen we zoveel mogelijk overeind te houden. Het zelfde geldt voor toezeggingen en verplichtingen die 

we zijn aangegaan. 

 

Bij de bespreking van de jaarrekening in de Rekeningcommissie hebben alle partijen aangegeven te willen 

meedenken over de bezuinigingstaakstelling voor de programmabegroting 2020-2023. Van die betrokkenheid 

maken wij graag gebruik. We doen dat het liefst direct na het zomerreces en in september zullen wij hiervoor 

een bijeenkomst organiseren. 

 

De afgelopen maand hebben wij hard gewerkt aan de kadernota. Met veel enthousiasme en betrokkenheid 

hebben wij nagedacht over de goede dingen voor Oss. In de 11 hoofdstukken treft u daar de weerslag van. We 

willen de energie- en grondstoffen-transitie oppakken. Na het Walkwartier zijn nog meer impulsen voor het 

stadscentrum nodig. We willen stappen zetten naar een nieuw Golfbad. Investeren in voorzieningen in wijken 

en kernen, enzovoorts. Echter, het financieel perspectief is een stuk verschoven. Dat stelt ons voor een opgave 

die te doen is, maar niet zonder realiteitszin en de bereidheid om fundamentele keuzes te maken.  
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Verder is de opzet van de kadernota anders dan u gewend bent. We hebben de begrotingscyclus geëvalueerd. 

Daarin gaf u als gemeenteraad aan dat de Kadernota de afgelopen jaren een vrijwel ‘dichtgetimmerd’ was. Het 

college gaf te precies aan welke voorstellen het gaat uitwerken in de begroting. U wilt een nota die meer kaders 

stelt, een nota met meer ruimte voor het gesprek over waar prioriteiten zouden moeten liggen. Voor u ligt nu 

een dunnere Kadernota die meer op hoofdlijnen beschrijft wat de ambities zijn.  

Geeft u ons tijdens de bespreking op 4 juli 2019 vooral aan waar volgens u het accent op zou moeten liggen. 

Houdt u daarmee rekening met de beperkte structurele begrotingsruimte de komende jaren. 

 

Begin oktober bieden wij u de begroting aan. Tot die tijd hebben wij de gelegenheid om ruimte te vinden, onze 

stuurmogelijkheden in kaart te brengen en met u in gesprek te gaan waar het anders kan. Wij zien daar naar 

uit. Ondertussen bereiden we de komende maanden met ambitie en nuchterheid een meerjarenbegroting voor 

die bijdraagt aan het goede leven in Oss. 

 

Burgemeester en wethouders van Oss. 

 

De secretaris,    De burgemeester, 

Drs. H. Mensink   drs. W.J.L. Buijs-Glaudemans 
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Leeswijzer 

De kadernota bestaat uit diverse onderdelen. In deze leeswijzer wordt bij alle onderdelen een korte uitleg 

gegeven. 

Aanbiedingsbrief 

In de aanbiedingsbrief geeft het college van burgemeester en wethouders de hoofdlijnen van deze kadernota 

weer. 

Programma’s 

Per programma beschrijven we wat we willen bereiken en wat de speerpunten zijn voor 2020 en verder. 

Financiële positie en op weg naar de begroting  

In dit hoofdstuk beschrijven we de financiële positie van de gemeente Oss. Vervolgens geven we daar een korte 

toelichting op. Verder staan we stil bij de structurele begrotingsruimte en geven we aan welke financiële 

uitgangspunten we zullen hanteren bij het opstellen van de begroting. 

Bijlagen 

In de bijlagen geven we de analyse van de meicirculaire 2019 en een overzicht van de reserves weer. 

naar inhoudsopgave
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Programma 1. Zorg en Welzijn 

 

  

naar inhoudsopgave
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1. Wat willen we bereiken? 

 

We willen graag dat al onze inwoners actief deelnemen aan de samenleving. Uitgangspunt is om steeds aan te 

sluiten bij de talenten, mogelijkheden en behoeften van inwoners. Een belangrijke voorwaarde om mee te 

kunnen doen aan de Osse samenleving is participatie, en vooral het hebben van werk. Daar zetten we dan ook 

zoveel als mogelijk op in. Aan onze inwoners vragen we om hun leven zoveel mogelijk naar eigen vermogen in 

de hand te nemen. Wanneer het niet vanzelf gaat, bieden we zorg en ondersteuning. Daarbij gaan we werken 

volgens de Samenwerkwijze. We willen integraal kijken naar de problematiek van de inwoners, in een 

combinatie van zorg, schuldhulpverlening en armoede-ondersteuning bijvoorbeeld. Meer zelfregie bij de 

inwoner en aansluiting bij de leefwereld vraagt een andere houding en andere manier van werken van 

professionals. Vanuit gedeeld belang voor de inwoner werken we vanuit de disciplines zorg, werk & inkomen, 

schuldhulpverlening en de sociale teams samen. 

 

De ontwikkeling van een nieuw zorg- en welzijn landschap is in volle gang. Na de decentralisaties in 2015 

hebben we bij Wmo en Jeugd vooral gezorgd voor een goede overgang. De transitie is in het algemeen goed 

verlopen. Nu werken we volop aan de grote transformatie-opgaven, met nieuwe vormen van ondersteuning en 

hulp en het verbeteren van de toegang via sociale teams en basisteams jeugd en gezin. Maar, het voorkomen 

van problemen of voorkomen van verergering, is zeker zo belangrijk. De komende tijd willen we meer expliciete 

aandacht voor preventie en een breed welzijnsaanbod. 

 

2. Wat zijn de komende periode de belangrijkste speerpunten? 

 

Jeugdhulp 

Voor de specialistische jeugdhulp werken we samen met 16 gemeenten (Brabant Noordoost). Oss is voorzitter 

van het regionale beleidsteam. We kopen gezamenlijk de hulp in via de regionale Inkooporganisatie. Vanaf 

2021 gebeurt dat op een nieuwe manier: de zware specialistische jeugdhulp wordt aanbesteed, de lichte 

specialistische jeugdhulp regionaal via open house wordt ingekocht. De voorbereidingen vinden najaar 2019 en 

in 2020 plaats. Belangrijk aandachtspunt is het beheersbaar houden van de kosten en stijging daarvan 

terugdringen. Daarvoor werken we in de regio Brabant Noordoost aan de Transformatie-opgaven: 14 plannen 

van samenwerkende zorgaanbieders om tot betere arrangementen jeugdhulp te komen. Ook wordt gewerkt aan 

een goede aansluiting van de jeugdbescherming en Veilig Thuis. 

In Oss werken we specifiek aan de Ontwikkelagenda 'Vindbaarheid en beschikbaarheid jeugdhulp' om de 

mogelijkheden voor preventie en het vinden van de best passende hulp, zo goed mogelijk vorm te geven. 

 

We komen voor de programmabegroting 2020-2023 met analyses van de kostenstijgingen, scenario’s en 

keuzemogelijkheden voor jeugdhulp.   

 

Zorg en ondersteuning in de Wmo 

We gaan aan de slag met het herijken van het lokaal Wmo beleid. Voor een goede ondersteuning van onze 

inwoners en de uitvoering van de Wmo is het belangrijk dat de basis op orde is, inwoners weten waar ze 

terecht kunnen en dat we de ingezette ontwikkeling van de transformatie verder afmaken. We zien de zorg- en 

ondersteuningsaanvragen stijgen, onze WMO-kosten lopen op en de druk op de toegang neemt toe.  

We richten ons op de lokale ontwikkelingen en zorgen dat we werken volgens onze bedoeling. 

Belangrijke onderwerpen zijn de versterking van de welzijnskant en voorliggende voorzieningen (collectieve 

voorzieningen, lichte vormen van ondersteuning) en de integrale toegang tot zorg en ondersteuning. Eind 2019 

is de notitie hierover klaar.  

 

In de proeftuin Ruwaard kijken we integraal naar de vragen van inwoners. Meer zelfregie bij de inwoner en 

aansluiting bij de leefwereld vraagt een andere houding en andere manier van werken van professionals en 

organisaties. In partnerschap met de andere deelnemende organisaties volgen en sturen we de financiële in 

inhoudelijke kanten van het experiment. We zetten in op monitoring van de resultaten en verbreding naar 

andere domeinen zoals de zorgverzekeringswet.  

 

naar inhoudsopgave
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Het lokale Wmo-beleid gaat over het brede gebied van welzijn en maatschappelijke ondersteuning in Oss.  

Het zorgen voor een goed leefklimaat en een sterke gemeenschap (in Oss, wijken, buurten en dorpen) is hierbij 

een van de doelen. Van een goed leefklimaat en een sterke gemeenschap gaat een belangrijke preventieve 

werking uit. We blijven initiatieven van inwoners faciliteren en houden ons innovatie/transformatiebudget 

hiervoor beschikbaar. 

 

Sociale contacten zijn belangrijk voor het welzijn van mensen. Voor (kwetsbare) mensen is laagdrempelige 

ontmoeten van groot belang. Samen met programma 3. Ontmoeten, sport en cultuur werken we aan een visie, 

om daarna concrete acties te ontwikkelen.  

 

Met ONS Welzijn loopt een traject om te komen tot een nieuw bekostigingsmodel, een betere bedrijfsvoering en 

sterker opdrachtgever-opdrachtnemerschap. Dit heeft zijn doorwerking in de afspraken voor 2020, in de 

opdracht voor 2021 moet deze verbeterslag goed zichtbaar worden.  

 

We komen voor de programmabegroting 2020-2023 met analyses van de kostenstijgingen, scenario’s en 

keuzemogelijkheden voor de Wmo.  

 

Transformatie beschermd wonen, maatschappelijke opvang en OGGZ 

Wij zijn centrumgemeente voor de uitvoering van beschermd wonen, maatschappelijke opvang, bemoeizorg, 

preventie GGZ en verslavingszorg in de Wmo regio Brabant Noordoost-oost (10 gemeenten). Deze 

voorzieningen richten zich op inwoners met een psychische kwetsbaarheid (mensen met een psychische 

aandoening, verslavingsproblematiek en/of een licht verstandelijke beperking). Vaak is er ook sprake van een 

dubbele diagnose.  

Beschermd wonen en maatschappelijke opvang worden per 1 januari 2021 gedecentraliseerd naar alle 

gemeenten. Ook wordt de Wet langdurige zorg (WLZ) opengesteld voor mensen met een psychische 

kwetsbaarheid die 24-uurs zorg nodig hebben. De doordecentralisatie gaat gepaard met een nieuw financieel 

verdeelmodel. De gemeenten in de regio Brabant Noordoost-oost blijven samenwerken op deze dossiers. 

 

De afgelopen jaren hebben we voornamelijk ingezet op het goed uitvoeren van deze deels nieuwe 

gemeentelijke taken. In de periode 2020-2023 gaan we de ondersteuning van mensen met een psychische 

kwetsbaarheid verder integraal ontwikkelen. 

Onze aanpak kent vier pijlers: 

1. Inwoners met een psychische kwetsbaarheid krijgen zo veel mogelijk dichtbij, in hun eigen leefomgeving,  

passende hulp en ondersteuning. Hierbij gaat het om lichte hulp en ondersteuning die lokaal wordt 

georganiseerd; 

2. In de regio Brabant Noordoost-oost organiseren we specialistische voorzieningen voor de groep inwoners 

met een psychische kwetsbaarheid die niet in staat is om (tijdelijk) zelfstandig te wonen.  

3. Vanuit onze regierol versterken we de samenwerking met zorgverzekeraars, GGZ aanbieders, 

cliëntenraden, Openbaar Ministerie, Veiligheidshuis en andere maatschappelijke partners. Dit doen we 

samen met de regiogemeenten in Brabant Noordoost-oost.  

4. We organiseren een lerende aanpak. Gemeenten en andere partijen doen continu nieuwe kennis en 

inzichten op. Tijdens de uitvoering van de nieuwe koers staan we hier bewust bij stil door ervaringen uit te 

wisselen en samen te kijken wat werkt en wat niet.    

 

Positieve gezondheid en gezondheidsbeleid 

Positieve gezondheid is het uitgangspunt in ons gezondheidsbeleid. We werken samen met anderen partijen 

aan de verschillende thema’s van het gezondheidsbeleid: meedoen, mentale veerkracht, gezondheidsverschillen 

verkleinen, gezonde fysieke leefomgeving, gezonde leefstijl, zoönose (infectieziekte die kan worden 

overgedragen van dieren op mensen). 

  

naar inhoudsopgave
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Binnen het Maasland hebben we een kerngroep Positieve Gezondheid (met o.a. Ons Welzijn, Brabant Zorg, 

SEC, GGD) opgericht. Deze kerngroep gaat aan de slag hoe we positieve gezondheid kunnen gebruiken om 

mensen beter te ondersteunen. We zien de aanpak als een goede kapstok om ook op andere terreinen toe te 

passen. Het concept positieve gezondheid kun je toepassen op jezelf, in je werk in contact met de 

klant/collega’s en in de samenwerking met externe contacten. Het is een basishouding met een positieve 

manier van denken, gespreksvoering en samen zoeken naar oplossingen. We gaan medewerkers in het sociaal 

domein trainen en de aanpak van Positieve gezondheid eigen maken via Train de Trainer. De trainers zijn 

inmiddels opgeleid.   

In kader van preventie en gezondheidsbevordering zetten we de ketenaanpak overgewicht, JOGG (Jongeren Op 

Gezond Gewicht) en het project sociaal vitaal voort. We boeken mooie resultaten hiermee. Het budget (GIDS-

gelden) dat we hiervoor hebben gekregen vanuit het Rijk loopt tot en met 2021. Het nationaal preventie-

akkoord met daarin drie pijlers: overmatig alcohol- en drugsgebruik, overgewicht en roken bevestigt de 

aandacht die nodig is voor deze onderwerpen.  

 

Met een werkgroep AED hebben we concrete plannen uitgewerkt voor AED's in de gemeente. Er is 

overeenstemming over het aantal AED’s, de wijze van onderhoud, de verdeling van de financiële middelen, de 

subsidieverordening, de onderhoudsnormen en de samenwerking. Dit sluit aan op twee moties die de raad 

hierover heeft aangenomen. Per jaar is er een bedrag van € 55.000 nodig. Bij de programmabegroting 2020-

2023 wegen we integraal af of we hiervoor geld beschikbaar stellen.  

 

Zorg en veiligheid 

De gemeente kent een grote groep jeugdigen, waarvan een klein deel zich in een groep overlastgevend 

gedraagt. We pakken overlastgevende jeugd(groepen) aan in samenwerking met collega’s en externe partners 

vanuit zowel de zorg- als strafketen. Samen met het programma 9. Veilige omgeving sturen we actief op het 

anders organiseren van de aanpak van jeugd intern en met onze partners. Het contact met de wijk(bewoners) 

is daarbij  belangrijk. Een belangrijk doel is het tijdig signaleren van jongeren in een kwetsbare situatie.  

Onderdeel van de implementatie van een andere (interne) werkwijze is de invoering van het opschalingsmodel 

AvE en de pilot straatcoaches. De pilot straatcoaches is in november 2018 gestart en loopt tot eind dit jaar. In 

het najaar ligt er een evaluatie op basis waarvan we keuzes kunnen maken. We bekijken, bij een positieve 

uitkomst van de evaluatie, of we dit kunnen betalen uit de reguliere budgetten van welzijnswerk.  

 

Per 1 januari 2020 geldt de Wet verplichte ggz (Wvggz). Door een psychische stoornis kan iemand zichzelf of 

anderen ernstig nadeel toebrengen. De Wvggz maakt het mogelijk om verplichte zorg ambulant uit te voeren. 

Gedwongen opname blijft mogelijk als het in de eigen omgeving niet lukt of te onveilig is. In regionaal verband 

bereiden we ons voor op deze nieuwe wet en de taken die daarbij horen. In de tweede helft van 2019 worden 

de lokale opgaven en aanpak duidelijk.   

 

  

naar inhoudsopgave
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Programma 2. Werk, inkomen en onderwijs 

 

  

naar inhoudsopgave
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1. Wat willen we bereiken? 

 

We willen graag dat al onze inwoners actief deelnemen aan de samenleving. Uitgangspunt is om steeds aan te 

sluiten bij de talenten, mogelijkheden en behoeften van inwoners. Een belangrijke voorwaarde om mee te 

kunnen doen aan de Osse samenleving is participatie, en vooral het hebben van werk. Daar zetten we dan ook 

zoveel als mogelijk op in. Tegelijkertijd stimuleren we participatie in brede zin. In vrijwilligerswerk, sport en 

activiteiten in buurt en wijk. Als daar belemmeringen in zijn, financieel of persoonlijk, dan ondersteunen we 

(kwetsbare) inwoners daarbij. 

Aan onze inwoners vragen we om hun leven zoveel mogelijk naar eigen vermogen in de hand te nemen. 

Wanneer het niet vanzelf gaat, bieden we zorg en ondersteuning. Daarbij gaan we werken met de Osse 

Samenwerkwijze. 

Vanuit gedeeld belang voor de inwoner werken we als afdelingen werk & inkomen, schuldhulpverlening, zorg en 

de sociale teams samen. Daarbij willen we integraal kijken naar de problematiek in een combinatie van werk, 

onderwijs, zorg, schuldhulpverlening en armoede-ondersteuning bijvoorbeeld. We werken intensief samen met 

partijen in het veld om deze integrale benadering vorm te geven.  

 

2. Wat zijn de komende periode de belangrijkste speerpunten? 

 

Inclusieve arbeidsmarkt 

Wij zijn continu bezig om de mensen in de bijstand te ondersteunen en toe te leiden naar werk. In deze tijd is 

het vinden van werk makkelijker dan voorheen. De groep in de bijstand daalt echter nauwelijks. Het overgrote 

deel (tweederde) heeft een zogenaamd zorgprofiel. Toeleiding naar werk is voor deze mensen (nog) niet aan de 

orde. Met onze ondersteuning kunnen zij een stapje naar meer participatie maken. 

In 2020 bekijken we wat we geleerd hebben van de verschillende experimenten en pilots zoals het experiment 

“Zelf aan het stuur en op maat”, de pilot van zorg naar werk, de intensievere aanpak voor mensen met een 

zorgprofiel e.d.. Rode draad is steeds om beter te luisteren naar de vraag van de mensen hoe zij mee willen en 

mee kunnen doen. De uitdaging is om onze dienstverlening hier zo goed mogelijk op aan te laten sluiten. 

De huidige samenwerkingsafspraken tussen 11 gemeenten uit onze regio en IBN voor het plaatsen en 

ontwikkelen van mensen uit de Participatiewet lopen tot en met 2020. In 2020 zal een besluit genomen worden 

over de toekomst van dit partnership. 

Wij werken regionaal samen aan de arbeidsmarkt, onder meer in het Werkgeversservicepunt en de aanpak van 

Voortijdig Schoolverlaten. Centraal thema is Leven Lang Ontwikkelen. Zoveel mogelijk inwoners behalen een 

startkwalificatie en blijven zich ook daarna nog ontwikkelen. Wij scholen kwetsbare werkzoekenden in 

praktijkleerlijnen. Het bedrijfsleven werkt aan duurzame inzetbaarheid van medewerkers. De afstemming 

onderwijs-arbeidsmarkt krijgt vorm in diverse trajecten, bijvoorbeeld BIM5. Voor Oss is de Talentencampus het 

platform waar deze activiteiten worden ontwikkeld en aangejaagd. Hierbij werken we samen met het 

programma 6. Vitale economie.  

 

Nieuw beleid Armoede en Schuldhulpverlening 

Voor Schuldhulpverlening maken wij iedere vier jaar een nieuw beleidskader. Voor het beleid vanaf 2020 

combineren we dat met ons armoedebeleid. In het nieuwe kader blijven we inzetten op het vergroten van het 

bereik van de inwoners die het het hardst nodig hebben, zodat zij gebruik maken van de 

ondersteuningsmogelijkheden die er zijn zoals AZOSS, bijzondere bijstand en het Kindpakket. 

Voor mensen met schulden optimaliseren en verbreden wij onze dienstverlening. De pilot Duurzame Financiële 

Dienstverlening is een goede aanvulling. Tevens willen wij schuldsanering gaan bieden, onder meer door 

schulden van jongeren op te kopen.  Deze pilot zou € 235.000 kosten voor 3 jaar en € 142.000 voor lening en 

borgsom. Dit willen we integraal afwegen in de programmabegroting 2019-2023. In de evaluatie van de pilot 

bekijken we wat het effect is en wat deze voorinvestering oplevert. Met het oog op preventie en het vergroten 

van het bereik, zullen we meer gebiedsgericht aansluiten. De nieuwe voornemens uit het beleidskader vragen 

om extra middelen. Deze extra middelen wegen we integraal af in de programmabegroting 2020-2023.  

 

 

 

naar inhoudsopgave
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Onderwijshuisvesting 

Wettelijk is de gemeente verplicht om te voorzien in passende onderwijsgebouwen en de eerste inrichting 

daarvan. Wij gaan uit van een levensduur van gebouwen van 40 jaar. Ook andere ontwikkelingen, zoals 

groei/krimp, zijn van belang voor huisvestingsvraagstukken. De komende periode zijn er (ver)nieuwbouw 

plannen voor basisscholen Nicolaasschool, Korenaer/Kennedyschool en ’t Schrijverke (Herpen). Voor de 

benodigde middelen worden aparte raadsvoorstellen gemaakt. De middelen in het MIP (meerjarig 

investeringsplan voor maatschappelijk vastgoed) zijn daarbij het vertrekpunt. 

 

Onderwijs & opvang voor kwetsbare kinderen en jongeren 

Naast de ambitie om gezinnen te ondersteunen bij opvoed- en opgroeivragen en bij te dragen aan goede 

kinderopvang en goed onderwijs, heeft gemeente met haar samenwerkingspartners een speciale 

verantwoordelijkheid voor kinderen, jongeren en gezinnen die minder makkelijk meekomen in de samenleving. 

Om deze groepen extra te ondersteunen en meer gelijke kansen te bieden, gaan we komende jaren door met 

de aanpakken en taalstimuleringsprogramma’s die we opbouwden zoals passende kinderopvang, voor- en 

vroegschoolse educatie (vve) en aparte taalklassen. Wel zullen vanwege het nieuwe 

onderwijsachterstandenbeleid vanuit het rijk accenten verschuiven en is bundeling van de inzet aan de orde.  

Ook gaan we door jeugdhulp en passend onderwijs verder met elkaar te verbinden. Dit is niet alleen in het 

belang van kinderen, jongeren en gezinnen die het nodig hebben, maar ook om de transformatiedoelen te 

behalen. Doel hiervan: Een beter, stabiel functionerend jeugdhulp- en onderwijsstelsel mogelijk maken. Dat is 

ook de reden waarom onze samenwerkingspartners uit het onderwijs het voornemen hebben om de 

verschillende voorzieningen voor (voortgezet) speciaal onderwijs te integreren tot één of twee nieuwe 

specialistische voorzieningen. Wij haken hierbij aan en denken hierin actief mee. 

 

Laaggeletterdheid 

Laaggeletterdheid is een belangrijk aandachtspunt voor de aansluiting op de arbeidsmarkt en de mogelijkheden 

om in de samenleving te participeren. De afgelopen jaren hebben we een start gemaakt met een aanpak 

hiervoor. In het actieplan ‘Iedere Ossenaar geletterd’ (2017) zijn vier actielijnen opgezet: bewustwording en 

bespreekbaar maken, signaleren en toeleiding, preventie en leren en ontwikkelen. Voor de concrete uitvoering 

hiervan zijn het Taalhuis en Taalnetwerk Oss opgericht en is een coördinator aangesteld voor de duur van twee 

jaar. Deze actielijnen worden in het nieuwe programma doorgezet. 

Voor een goede borging is een structurele financiering van de coördinatiefunctie nodig. Om dichterbij de 

doelstelling te komen is bovendien intensivering van de activiteiten nodig. Dit vraagt extra middelen die we 

binnen bestaande budgetten gaan zoeken. Daarnaast kijken we naar mogelijkheden voor landelijke subsidies.  

 

Programma Samenwerkwijze Oss 

Via een programmatisch aanpak beogen we dat alle professionals in het Sociaal Domein, dus in de uitvoering 

bij Werk & Inkomen, Zorg, Schuldhulpverlening en bij partners in de gemeente, gaan werken met de 

Samenwerkwijze. Hierbij ondersteunen we de inwoner vanuit de drie vragen: ik wil, ik kan en ik heb nodig. Dit 

sluit aan bij het uitgangspunt van maatwerk, zoals verwoord in het coalitieakkoord. Samen met de inwoner 

wordt gezocht naar de beste oplossing en wordt besproken wat de inwoner zelf of zijn netwerk daaraan kan 

bijdragen; zonodig wordt een MultiDisciplinairOverleg (MDO) belegd. Professionals krijgen de ruimte om 

leersessies te volgen om de nieuwe werkwijze eigen te maken. Binnen het integrale programma wordt dit 

leerproces gefaciliteerd en verkend wat verder nodig is om de samenwerkwijze binnen de organisatie te borgen. 
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Programma 3. Ontmoeten, sport en cultuur 
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1. Wat willen we bereiken? 

 

Ontmoeten, sport en cultuur zijn uitdrukkingsvormen van gemeenschapszin. Mensen hebben andere mensen 

nodig om betekenis te geven aan het bestaan. Daardoor ontstaan gemeenschappen, waarin mensen zich 

kunnen ontplooien. In sport, in cultuur en op tal van andere manieren, waarin de ontmoeting met de ander 

centraal staat, vinden inwoners manieren om zichzelf te ontwikkelen en te vermaken. Als gemeentelijke 

overheid zijn we er voor om deze gemeenschapszin mede mogelijk te maken en te faciliteren. Dat doen we 

door het ontwikkelen en in stand houden van voorzieningen en door de toegankelijkheid zo breed mogelijk te 

waarborgen. Hierbij sluiten we zo nauw mogelijk aan bij wat de mensen zelf willen en kunnen.  

Het blijft onze opdracht om onze maatschappelijke voorzieningen goed aan te laten sluiten op de veranderende 

behoeften en inzichten. De ambities en eisen op het gebied van duurzaamheid vragen om investeringen en 

aanpassingen in de bestaande voorraad. Maar ook ontwikkelingen in de samenleving laten verschuivingen zien 

in het gebruik van en de behoefte aan gemeenschapsvoorzieningen. Meer mensen raken steeds langer 

aangewezen op hun eigen leefomgeving. 

 

2. Wat zijn de komende periode de belangrijkste speerpunten? 

 

(Ver)nieuwbouw Golfbad 

Het Golfbad is toe aan vervanging. Op dit moment bereiden we de keuze voor de raad voor of het Golfbad op 

de huidige locatie of op een andere locatie wordt herbouwd. In deze voorbereiding gaan we uit van de kaders 

die de raad hiervoor heeft meegegeven. Nadat deze keuze is gemaakt start het voorbereidingstraject voor de 

bouw. De planning is dat de bouw start in het eerste kwartaal van 2023. Ondertussen blijven we het Golfbad 

financieel extra steunen via een garantiesubsidie voor de komende 2 jaar. 

 

Nieuwe cultuurnota 

We formuleren in het najaar van 2019 een nieuwe cultuurnota. Ondertussen eisen actuele ontwikkelingen ook 

hun aandacht op. We zijn gestart met het positioneringsonderzoek bij theater De Lievekamp. Dit onderzoek 

moet inzicht geven in de rol en ambitie van het theater binnen onze gemeente en de regio en welke gevolgen 

deze hebben voor de huisvesting. We verwachten eind van dit jaar het gesprek met de raad over de 

verschillende scenario’s te kunnen voeren. Vervolgens moet een verdere uitwerking leiden tot een concreet 

(investerings)voorstel. Afhankelijk van het onderzoek en de financiële ruimte in de begroting kiezen we een 

koers.  

Cultuurpodium Groene Engel is het verandertraject gestart om te komen tot een nieuwe positionering. Als de 

raad hiermee instemt leidt dit tot een extra bijdrage van € 225.000 in 2019. 

Bibliotheek en Stadsarchief zullen verder gaan in de vorming tot het UIThuis en voorbereidingen treffen voor de 

beoogde verhuizing. We hebben verder de instellingen van de Cultuurtafel opdracht gegeven om een voorstel te 

doen voor de invulling van het cultuurfonds waarmee we nieuwe ontwikkelingen in het amateurveld mogelijk 

willen maken. Dit fonds gaan we het komende jaar verder vormgeven. 

 

Lokaal sportakkoord 

De gemeente Oss wil in 2019 samen met sportaanbieders, maatschappelijke organisaties en het bedrijfsleven in 

Oss komen tot een Oss Sportakkoord (OSA). Het Nationaal Sportakkoord is hiervoor een inspiratiebron.  Sport 

is een krachtig instrument om sociale cohesie, welzijn en gezondheid van alle inwoners te bevorderen. 

Daarvoor is een positief sportklimaat, zijn goede voorzieningen en vitale sportaanbieders nodig. Het OSA is een 

concreet manifest, met een richtinggevend toekomstbeeld en een aantal praktisch uitvoerbare maatregelen 

voor de komende jaren. 

  

naar inhoudsopgave



16 
 

Een belangrijke pijler in het OSA is het versterken van de lokale sportaanbieders die zich breed willen inzetten 

voor de gemeenschap. Wij ondersteunen sportverenigingen om vitaal te worden en te blijven. Dit gebeurt via 

subsidies, inhoudelijke ondersteuning door het Sportexpertisecentrum (SEC) en door het bieden van goede 

sportaccommodaties. Het leidend principe daarbij is wederkerigheid en legitimeert de gemeentelijke 

investeringen in de sport. We willen sportverenigingen en accommodaties sterker verbinden met de 

gemeentelijke maatschappelijke doelen op het gebied van gezondheid, leefbaarheid, participatie en leren. In 

oktober willen we het Osse Sportakkoord ondertekenen en daarna start de uitvoering van de in het akkoord 

opgenomen ambities.  

 

Verduurzaming maatschappelijk vastgoed 

We geven op het gebied van duurzaamheid zelf het goede voorbeeld. Daarom zetten we in op een (op termijn) 

gemiddelde energie neutrale vastgoedportefeuille. Bij (ver) nieuwbouw realiseren we energieneutrale gebouwen 

waar mogelijk en anders minimaal BENG (bijna energieneutraal) bij grootschalige renovatie van gemeentelijk 

eigendom en niet monumentale panden. We komen na de zomer met een opinienota waarbij we het tempo en 

keuzes voorleggen. We onderzoeken mogelijkheden om duurzaamheid te integreren in ons meerjaren 

onderhoudsplan, om subsidies aan te vragen voor het plaatsen van zonnepanelen en om te voldoen aan de 

wettelijke kaders vanuit de wet milieubeheer. Met de gemeentelijke regeling voor buitensportaccommodaties 

werken we aan verduurzaming van de sportfaciliteiten (bijvoorbeeld sportpark de Rusheuvel energieneutraal in 

2020). 

 

Laagdrempelig ontmoeten 

De Wmo geeft de gemeente een actieve ondersteuningsplicht als het gaat om het langer zelfstandig kunnen 

wonen van onze inwoners. Voor kwetsbare mensen die niet (meer) vanuit zichzelf makkelijk contact leggen, is 

laagdrempelige ontmoeten van groot belang. Een fysieke infrastructuur is echter niet genoeg. Er is ook een 

sociale infrastructuur nodig die erop gericht is om drempels weg te nemen die kwetsbare mensen ervaren om 

contacten te leggen met anderen. Om te bepalen waar onze inzet als lokale overheid zich op moet richten 

moeten we eerst een visie hebben op het gebied van laagdrempelig ontmoeten. Deze moet antwoord geven op 

de vragen: Voor wie moeten we dit organiseren? Wat is daarvoor nodig? Welke instrumenten heeft de 

gemeente daarvoor? Hoe gaan we deze inzetten? Als we onze visie duidelijk hebben, maken we concrete 

plannen. In de tussentijd willen we bestaande infrastructuren (wijk- en dorpshuizen) inhoudelijk en financieel 

blijven steunen indien dat nodig is. 

 

Vernieuwing subsidiebeleid 

In ons subsidiebeleid werken we met weegfactoren voor organisaties uit de voormalig zelfstandige gemeenten. 

De rechter heeft in het geval van de fanfare uit Lith geoordeeld dat dit niet terecht is. Naar aanleiding van deze 

uitspraak gaan we de subsidieregelingen herzien voor alle gesubsidieerde organisaties die hiermee te maken 

hebben.  

Daarnaast gaan we met de raad in gesprek om te kijken of we de algemene subsidiegrondslagen willen 

aanpassen aan de maatschappelijke ontwikkelingen. Kunnen we de gesubsidieerde verenigingen stimuleren om 

hun maatschappelijk bereik te vergroten? Zie ook onze ambities met het Osse Sport Akkoord (OSA). 

 

  

naar inhoudsopgave



17 
 

Programma 4. Dynamisch stadscentrum 
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1. Wat willen we bereiken? 

 

Een stad als Oss heeft een bruisend centrum nodig dat wordt bezocht door de inwoners uit de eigen gemeente 

en door bezoekers uit de regio om ons heen. Dit aantrekkelijke centrum bestaat uit een mix van winkels, 

horeca, wonen, dienstverlening, cultuur en andere functies die publiek aantrekken. Door deze mix versterken 

we de ontmoetingsfunctie van het centrum voor onze inwoners. Dat willen we bereiken door in te zetten op een 

ruimtelijk compact(er) centrum, met een meer gevarieerd aanbod (naast winkels en horeca ook andere 

activiteiten zoals cultuur en wonen) in een eigen authentieke sfeer (de Osse Couleur Locale). Een specifieke 

ruimtelijke opgave is de integrale aanpak van het Walkwartier. Een levendig en verrassend centrum vraagt 

blijvende aandacht en inspanningen van alle partijen; vastgoedeigenaren, ondernemers, bezoekers, bewoners 

en de gemeente. 

De visie op het centrum van Oss is beschreven in de Koers Stadshart Oss. Het dynamische stadscentrum is veel 

groter dan het ‘stadshart’ zoals in de Koers Stadshart beschreven. Wij geven echter prioriteit aan het stadshart 

om zo de realisatie van de Koers mogelijk te maken. 

 

2. Wat zijn de komende periode de belangrijkste speerpunten? 

 

Realisatie Wal Kwartier met het Uithuis 

De ontwikkeling van het Wal Kwartier draagt bij aan een toekomstbestendig centrum, een levendig centrum 

met een versterkte ontmoetingsfunctie gericht op beleving, verrassing en sfeer. Binnen het programma 

Dynamisch Stadscentrum is het een zeer omvangrijk project; vandaar dat het hier apart wordt vermeld. 

Het sluiten van een samenwerkingsovereenkomst is er een belangrijke stap gezet op weg naar realisatie; 

onderdeel hiervan is een stedenbouwkundig ontwerp, met een iconische woontoren. Volgende belangrijke 

stappen zijn de vaststelling van een bestemmingsplan, de doorontwikkeling van het concept voor het Uithuis en 

de voorbereiding van de daadwerkelijke sloop- en bouwactiviteiten. Zodat uiterlijk eind 2021 kan worden 

gestart met de bouw van het Wal Kwartier. 

 

'De huiskamer van Oss’: ontmoeting, beleving en compacte stad 

In de Koers wordt het stadshart aangeduid als ‘de huiskamer’: een plek waar alle publieksgerichte functies, 

commercieel maar ook niet-commercieel te vinden zijn, waar evenementen worden georganiseerd, waar 

Ossenaren elkaar spontaan tegenkomen of met elkaar afspreken en waar wordt gewoond, gewerkt en  

gerecreëerd. Wij zijn trots op de vele activiteiten die er nu al plaatsvinden. We zien ook dat deze huiskamer om 

blijvende aandacht en inspanningen vraagt van diverse partijen, zoals de vastgoedeigenaren, 

centrumondernemers en andere initiatiefnemers die het centrum zien als een inspirerende en aantrekkelijke 

plek voor hun activiteiten. De aandacht en inspanningen kennen twee invalshoeken: 

- Enerzijds zijn er de activiteiten die de levendigheid en sfeer bevorderen. De  afgelopen jaren hebben wij 

daar samen met partners veel energie op ingezet, met tastbare en zichtbare resultaten. Voor de komende 

jaren willen we graag het goede behouden, maar ook op zoek gaan naar nieuwe initiatieven die een impuls 

geven aan de sfeer en de beleving in het centrum. Het Centrummanagement Oss (CMO) is hierbij een 

belangrijke partner, die veel activiteiten organiseert en mogelijk maakt. Een hernieuwde Uitvoeringsagenda 

Koers Stadshart lijkt ons een goed middel om focus te geven aan de diverse activiteiten, die samen 

invulling geven aan de versterking van de levendigheid en sfeer in het stadshart van Oss. Daarbij hoort ook 

duidelijkheid over regels rondom evenementen; wat kan er en op welke plekken, zodat organisatoren en 

omwonenden weten waar zij aan toe zijn? 

- Anderzijds hebben wij aandacht voor de (ruimtelijke) structuur van het centrum. Wat betekent een 

compact centrum, zijn er plekken of delen die gebaat zijn bij andere (of een menging van) functies en hoe 

pakken we dat dan aan? Ook in onze gesprekken met de provincie vanuit hun project Stedelijke 

Transformatie, stellen we deze vragen. Daarbij is het de kunst om een balans te vinden tussen activiteiten 

die op korte termijn zichtbaar resultaat hebben en tussen activiteiten die ervoor zorgen dat er over een 

jaar of tien nog steeds sprake is van een huiskamer waar Ossenaren graag komen.  
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Transitieopgave en leegstand 

Net als andere middelgrote steden kampt ook het Osse centrum met veel leegstand. Meters die niet allemaal 

meer gevuld raken met nieuwe detailhandel of horeca. De opgave hiervoor is om alternatieve invullingen te 

vinden die ook in de toekomst bezoekers blijven aantrekken naar ons stadshart. Het bedenken van 

alternatieven is zowel een opgave als een uitkomst van de transitie die het stadscentrum door moet maken.  

Wij zijn van mening dat het vooral aan de vastgoedeigenaar is om te zorgen voor huurders voor hun  

leegstaande panden. Tegelijkertijd zien wij ook dat leegstand de sfeer en aantrekkelijkheid van het 

stadscentrum aantasten. Van de gemeente mag worden verwacht dat wij duidelijkheid verschaffen aan 

marktpartijen welk perspectief wij zien voor het toekomstig functioneren van deelgebieden.  

In samenspraak met eigenaren, met de huidige en met de toekomstige huurders en gebruikers van het 

centrum willen wij deze duidelijkheid vertalen in een Ontwikkelagenda. Daarbij hoort ook een overzicht van 

instrumenten die we als gemeente kunnen inzetten, zoals bijvoorbeeld het bestemmingsplan of  een fonds 

waaruit de verplaatsing van ondernemingen naar het stadshart een impuls kan krijgen. Nu al bekijken wij of 

een Leegstandsverordening kan helpen en gaan we na of de stimuleringsregeling ‘Wonen in het centrum’ een 

vervolg kan krijgen. De financiële vertaling van de Ontwikkelagenda en de instrumenten, koppelen we aan de 

‘Reserve Stadshart Oss’.  

In een nota brengen we in beeld welke reserves beschikbaar zijn voor het centrum, hoe ze zich ontwikkelen en 

welke ambities we hieruit kunnen betalen.  

 

Wonen en groen rondom het stadshart 

Veel aandacht gaat uit naar de in de Koers Stadshart Oss gedefinieerde 'pit' en 'schil'; dit is het gebied dat we 

aanduiden als stadshart en waar veel van onze inspanningen op zijn gericht. Deze gebieden staan natuurlijk in 

nauwe verbinding en wisselwerking met de omgeving er omheen. Rondom het stadshart zien wij mogelijkheden 

voor de toevoeging van openbaar groen (zoals het TBL-terrein, inclusief sportvoorzieningen) en wonen in het 

groen (zoals Fratershof / Nicolaasschool). Daarnaast is woningbouw op de locatie van het ‘Belastingkantoor’ een 

project dat wij zullen oppakken. De financiering van deze projecten is een aandachtspunt.  
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Programma 5. Zuinig op ons klimaat 
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1. Wat willen we bereiken? 

 

We willen het evenwicht tussen mens, natuur en economie (People, planet, profit, ofwel de 3 P's) veilig stellen, 

zodat wij nu, maar straks ook onze kinderen en kleinkinderen, goed kunnen leven. We willen daarin tot de 

koplopers in Brabant horen. We zijn ervan overtuigd dat dit alleen maar kan met een integrale aanpak. Daarom 

is duurzaamheid een structureel onderwerp in alle beleidssectoren. We realiseren ons dat 

duurzaamheidsdoelstellingen ons dwingen om snel grotere stappen te zetten. Maar daarbij moeten we 

tegelijkertijd realistisch kijken naar enerzijds draagvlak en draagkracht binnen de samenleving en anderzijds de 

beschikbare middelen en mogelijkheden. In dit programma gaat het om de pijler planet waarbij onze focus zich 

richt op drie thema's: energie, afval en grondstoffen; klimaatadaptatie en biodiversiteit.  

Ingrijpende structurele veranderingen zijn geboden in hoe we hiermee omgaan. Voorwaarde voor deze 

transities is dat we bereid zijn om de manier waarop we wonen, werken en het landschap inrichten, ingrijpend 

te veranderen. Daarvoor moeten we ons gedrag aanpassen en moeten inwoners, bedrijven en organisaties 

anders met elkaar samenwerken. Dit loopt parallel met de invoering van de Omgevingswet. We leggen 

daarmee dan ook steeds de verbinding. Gegeven de interactie met onze andere opgaven benutten we zo goed 

mogelijk de kansen van het leggen van onderlinge koppelingen. 

De duurzaamheidsopgave betreft heel onze gemeente en gemeenschap. Iedereen moet in beweging komen. 

Vanuit onze verschillende rollen en door aan de verschillende knoppen van beïnvloeding te draaien, proberen 

wij dat proces te verbreden en versnellen. Alle betrokkenen, overheid of anderen, binnen en buiten Oss staan 

voor dezelfde opgaven. We constateren dat het wiel op veel plaatsen wordt uitgevonden. Terwijl in 

gezamenlijkheid veel bereikt kan worden. Daarom zoeken we voortdurend samenwerking met anderen waar dat 

ons helpt. 

Dit jaar worden op alle overheidsniveaus richtinggevende keuzes voor de energietransitie gemaakt. Het 

ontwerp Klimaatakkoord heeft geleid tot verdeeldheid over de noodzaak en aanpak van de energietransitie. Wat 

dit gaat betekenen voor het Rijks- en provinciaal beleid wordt later dit jaar bekend. De keuzes die hier worden 

gemaakt bepalen voor een belangrijk deel onze opgaven en (financiële) mogelijkheden voor de komende jaren.  

Ook binnen onze gemeente maken we dit jaar keuzes die bepalend zijn voor onze ambitie en inzet in 2020 en 

daarna. Later dit jaar weten wij bijvoorbeeld hoe de lopende bestemmingsplanprocedure voor windpark 

Elzenburg-De Geer uitpakt, wat de verkenning in de Lithse en Rosmalense Polder oplevert, hoe wij omgaan met 

initiatieven voor zonnevelden en wat onze leidende principes voor financiële participatie worden. Daarnaast 

tekenen zich de contouren af van ons aandeel in het bod aan het rijk via de regionale energiestrategie(RES) 

NoordOostBrabant  en stellen we begin 2020 een Warmtevisie vast die duidelijk moet maken hoe wij in de 

periode daarna Oss wijk voor wijk gasloos maken. 

De openbare ruimte vormt een belangrijk visitekaartje voor onze gemeente. Inwoners, bedrijven en overige 

gebruikers komen elkaar hier tegen, ieder met een eigen visie en belang. De inrichting en het beheer dragen bij 

aan een toekomstbestendige, groene, gezonde en klimaatrobuuste gemeente.  

 

2. Wat zijn de komende periode de belangrijkste speerpunten? 

 

Klimaatrobuuster en meer biodiversiteit 

Via stresstesten (oss.klimaatatlas.net) hebben we meer zicht op kwetsbaarheden van Oss door 

klimaatverandering. Een grotere kans op hevige regens, langdurige droogte en meer warme dagen vraagt om 

aanpassingen in de buitenruimte van onze gemeente en om aanpassing in het gedrag van ons als inwoners. We 

werken de gevoeligheden in 2019/2020 verder uit naar concrete doelstellingen en een uitvoeringsprogramma 

zoals landelijk is afgesproken. Dat doen we onder andere lokaal via een risicodialoog met belangenbehartigers 

en inwoners en in een gezamenlijke aanpak via de regio Noordoost Brabant (NOB).   
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Met meer aandacht voor groen en met name bomen worden we klimaatrobuuster en vergroten we de 

biodiversiteit. We geven verder invulling aan de routekaart Groen Blauw Natuur. We gaan ca 2000 bomen extra 

aanplanten met dekking uit het groenfonds. Het boomstructuurplan is daarbij voor de locaties leidend.  We 

komen met een stimuleringsregeling voor groene daken en groene gevels voor particulieren en bedrijven 

(dekking groenfonds en rioleringsfonds) en stimuleren daarmee klimaatrobuust en natuurinclusief bouwen.  

Bij integrale aanpak van projecten in de openbare ruimte geven we prioriteit aan afkoppelen van hemelwater 

en klimaatrobuuste en biodiverse groenvoorzieningen.  

We stimuleren en helpen inwoners bij vergroening en anders omgaan met hemelwater op eigen terrein, onder 

andere via Steenbreek, Orde van de Klauw, Groene schoolpleinen, Praktisch Groen en Bewoners Beheren Buurt.  

 

Kansgestuurd beheren van de openbare ruimte 

In de programmabegroting 2019-2022 verhoogden we de structurele budgetten voor noodzakelijke tijdige 

vervangingen van met name openbaar groen en verhardingen. We maken dat onder andere via het integraal 

uitvoeringsprogramma (IUP) en de projecten daaruit in de komende jaren meer inzichtelijk. We komen  

daarvoor met een nieuw Integraal Uitvoeringsprogramma die we integraal bespreken bij het opstellen van de 

begroting.  

 

Energiebesparing & Warmtevisie 

In het najaar bespreken we met de raad de uitvoeringsagenda voor energiebesparing. Daarnaast laten we zien 

waartoe wij gehouden zijn op basis van (inter)nationale afspraken, wet- en regelgeving. Wij verwachten dat het 

Klimaatakkoord dan is vastgesteld en aangeeft wat de inbreng van voor ons relevante sectoren (wonen, werken 

en mobiliteit) moet zijn. Wij geven hierbij aan welke verantwoordelijkheden en mogelijkheden de gemeente 

heeft, ook voor wat betreft onze eigen gebouwen en voertuigen. Het gaat hierbij om zowel 'technische' 

maatregelen (zoals BENG, gasloos bouwen, zonnepanelen en laadpalen) als om maatregelen op het gebied van 

gedragsverandering bij inwoners als ondernemers. Wij vragen de raad om hierbij keuzerichtingen aan te geven. 

De consequenties van deze keuzes nemen wij mee in de programmabegroting. 

We gaan van het gas af en de gemeente voert de regie over deze transitie. Na vaststelling van de Warmtevisie 

begin 2020, gaan we Warmteplannen per wijk opstellen en uitvoeren. We betrekken de bewoners intensief bij 

de keuzes voor aardgasvrije oplossingen voor hun wijk en woning. Samen met de corporaties spreken we af 

welke wijk we als eerste gasloos maken. Deze participerende aanpak vraagt veel tijd en inspanning en daarmee 

om de inrichting van een stevige projectorganisatie. Wij maken ons, samen met anderen (o.a. binnen de RES, 

de VNG en de G40) hard voor financiële ondersteuning door het Rijk. Als het Rijk geen of onvoldoende 

middelen ter beschikking stelt voor de uitvoeren van de Warmteplannen, dan raakt dat het welslagen van de 

Warmtevisie. Wij verwachten dat de bespreking van het Klimaatakkoord ook op dit punt duidelijkheid gaat 

geven. Eventueel benodigde extra middelen zullen wij zichtbaar maken in de programmabegroting. 
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Grootschalige opwekking duurzame energie en RES 

Welke keuzes er in 2019 ook worden gemaakt, initiatiefnemers voor wind- en zonneparken zullen bij ons hun 

aanvragen indienen voor een omgevingsvergunning. En wij zullen die in behandeling moeten nemen. Lopende 

windinitiatieven (Elzenburg-De Geer en Lithse Polder) blijven onze aandacht vragen. En in regioverband worden 

wij geacht om aan te geven hoe wij in Noordoorst Brabant de energietransitie vormgeven.  

Tegelijkertijd weten we dat de maatschappelijke impact van grootschalige opwekking groot is. Om die reden 

willen we ook hier een zorgvuldige maatschappelijke dialoog voeren. Afgaande op de ervaringen Elzenburg-De 

Geer vraagt deze dialoog veel tijd en capaciteit. Dat is ook nodig omdat de regelgeving op het gebied van 

ruimtelijke ordening ons verplicht tot zeer zorgvuldige procedures. Wij merken nu al dat dit leidt tot vertraging 

in de besluitvorming en daarmee tot vertraging bij de realisatie van onze doelen. Dit maakt ook dat wij moeten 

zorgen voor voldoende en deskundige ambtelijke capaciteit op het gebied van project- en 

omgevingsmanagement en van juridische en ruimtelijke expertise.  

Per project zullen we steeds nagaan welke rol wij willen en kunnen spelen en hoe wij onze kosten kunnen 

dekken. Bijvoorbeeld door onze kosten zoveel mogelijk terug te vragen aan de initiatiefnemer. Als we dit via 

voorfinanciering doen lopen we wel risico als het project niet doorgaat. Ook hier verwachten wij een financiële 

bijdrage van het Rijk, iets waarvoor wij ons o.a. in RES-verband hard maken.  

Onze ambitie voor grootschalige opwekking is groot. we willen tot de koplopers behoren. Deze ambitie moet 

gedragen worden door onze mogelijkheden om deze waar te maken. Als dat niet kan, zullen we onze ambitie 

moeten bijstellen.  

 

Inzetten op de grondstoffentransitie 

In 2020 en daarna blijven wij ons inzetten voor een verantwoord grondstoffengebruik, het tegengaan van 

verspilling en het toepassen van minder belastende materialen. Daarbij richten we ons niet alleen op 

huishoudelijk afval maar nadrukkelijk ook op het bedrijfsleven dat zowel aan het begin van de materiaalketen 

als aan het einde daarvan de grootste invloed heeft. Wij gaan met het bedrijfsleven in gesprek over hoe we de 

afspraken uit het Grondstoffenakkoord vertalen naar Oss. Een en ander wordt uitgewerkt in het programma 

Vitale Economie. 

Vast staat dat we met de huidige aanpak onze ambities met betrekking tot huishoudelijk afval niet gaan 

realiseren. Dit jaar maakt de gemeenteraad een keuze voor een ander beleid voor huishoudelijk afval. In 2020 

gaan wij deze keuze implementeren en uitvoeren. De voor de implementatie, communicatie en uitvoering 

benodigde extra middelen, zijn afhankelijk van de te maken keuzes. De financiële gevolgen leggen wij in de 

programmabegroting voor aan de raad. De verwachting nu is dat een structurele verhoging van de 

afvalstoffenheffing onvermijdelijk is om kostendekkend te blijven. 
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Programma 6. Vitale economie 
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1. Wat willen we bereiken? 

 

Duurzame werkgelegenheid, daar moet een vitale economie toe leiden. Want het hebben van werk stelt 

mensen in staat om hun bestaan zelf vorm te geven en mee te doen in de maatschappij. Economische vitaliteit 

is een belangrijke pijler onder de Osse gemeenschap. Werkgelegenheid en personeel zijn ook van belang voor 

ons bedrijfsleven en voor de aantrekkelijkheid van Oss als vestigingsplaats. Ook deze collegeperiode willen we 

weer minimaal 1.000 banen extra, maar nog belangrijker is het dat bedrijven aan gemotiveerd en goed 

opgeleid personeel kunnen komen. Daarvoor moeten bedrijven de laatste jaren al steeds meer moeite doen.  

We willen graag dat de Osse en regionale economie nog nadrukkelijker circulair wordt, zodat er minder 

grondstoffen  worden verbruikt en we minder afhankelijkheid zijn van fossiele brandstoffen. Het mes snijdt op 

deze manier aan twee kanten; nieuwe ontwikkel- en groeikansen voor onze bedrijven én er wordt een bijdrage 

geleverd aan het oplossen van maatschappelijke, duurzaamheid vraagstukken.   

Wij vinden het belangrijk dat nieuwe én al in Oss gevestigde bedrijven hier goed uit de voeten kunnen. Daar 

richten we onze acquisitie op, maar zeker ook ons accountmanagement. Aandacht voor samenwerken en 

verbinden blijft een centraal uitgangspunt, een voorwaarde voor een fitte economie.  

Oss is dé maakstad in de regio Noordoost Noord-Brabant en daar zijn we trots op. Onze opgave is het om 

samen met het bedrijfsleven, het onderwijs en de regio telkens weer te komen tot vernieuwingen en zo te 

bouwen aan een vitale economie, klaar voor de toekomst.  

 

2. Wat zijn de komende periode de belangrijkste speerpunten? 

 

Versterken van een toekomstbestendige arbeidsmarkt 

Een goed functionerende arbeidsmarkt is van groot belang om werkgelegenheid in Oss te behouden en te laten 

groeien. Daarom nemen we een actieve agenderende, verbindende en faciliterende rol in. We zullen aanjager 

zijn voor arbeidsmarktvernieuwing, zetten samen met bedrijven concrete projecten op en zorgen voor een 

goede lokale en regionale infrastructuur waarbinnen partners effectief samenwerken.  De Talentencampus Oss 

ervaren wij daarbinnen als een sterk makel- en schakelplatform tussen onderwijs en arbeidsmarkt.  

We brengen partners samen om zo talentontwikkeling en valorisatie (= omzetten van beschikbare kennis in 

producten en diensten die kunnen worden verkocht) tot stand te brengen tussen onderwijsinstellingen en 

(MKB)bedrijven. Ook willen we hoger opgeleid talent interesseren voor onze lokale arbeidsmarkt.  

Niet alle gemeentelijke ambities met de lokale arbeidsmarkt positioneren we binnen het programma Vitale 

Economie. Onze doelstellingen sluiten aan bij de vraagzijde van de arbeidsmarkt (belang ondernemers). 

Vanzelfsprekend liggen er relaties met doelstellingen rondom het plaatsen van mensen uit de gemeentelijke 

bestanden, laaggeletterdheid of een afstand tot de arbeidsmarkt en trekken we nauw op met het programma 2. 

Werk, inkomen en onderwijs. 

 

Versnellen van de transitie naar een duurzame en circulaire economie 

De toenemende maatschappelijke aandacht voor klimaat, energie en grondstoffen biedt kansen voor een 

transitie naar een meer circulaire economie en een energietransitie. Deze transities kunnen een belangrijke 

drijver zijn van vernieuwing en innovatie in het bedrijfsleven.  

Wij zien graag dat ook het Osse bedrijfsleven voldoet aan het Nationaal Energieakkoord en in 2050 energie 

neutraal is. Dit betekent dat Osse bedrijven per jaar gemiddeld 1,5% energiebesparing realiseren. Ook de 

afspraken uit het Nationaal Grondstoffenakkoord mogen vertaald worden naar Oss (in 2030 50% minder 

gebruik van niet vernieuwbare grondstoffen (mineraal, fossiel en metalen), volledig circulair in 2050). 

 

De gemeente wil bedrijven vooral informeren, stimuleren en faciliteren. Basisprincipe is dat we de energie- en 

grondstoffentransitie oppakken samen met Osse bedrijven, onderwijs, organisaties en mede-overheden. We 

helpen de Osse ondernemers in hun overgang naar een toekomstbestendige duurzame economie. Uiteindelijk 

willen we komen tot een agenda Duurzame economie die we samen met het bedrijfsleven opstellen. Een eerste 

stap daarvoor is om in beeld te brengen wat er al gebeurt, wat de huidige uitgangssituatie is. Dat gaan we 

bijvoorbeeld doen met het portfolio Duurzame Economie; een boekwerk waarin terug is te vinden hoe diverse 

bedrijven invulling geven aan duurzaamheid.  
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Realiseren van voldoende en innovatieve werklocaties voor bedrijven in Oss 

We hebben als gemeente voldoende en geschikte mogelijkheden voor bedrijfshuisvesting op onze 

bedrijventerreinen. Er vertrekt geen bedrijf uit Oss, omdat we geen geschikt huisvestingsaanbod kunnen doen. 

Dat is onze ambitie. Maar dit wordt wel steeds moeilijker, omdat de hoeveelheid uitgeefbare bedrijventerreinen 

snel kleiner wordt. 

Op het terrein van werklocaties is de gemeente een centrale speler; als eigenaar van gronden, deelnemer in 

regionale samenwerking en verbinder (niet alle beschikbare grond is eigendom van de gemeente).  

Sturen op werklocaties is steeds meer een regionale opgave, waarbij we samenwerken met andere gemeenten 

in Noordoost Brabant en met de provincie. Samen maken we regionale afspraken die kaders geven waarbinnen 

groei en ontwikkeling van werklocaties mag plaatsvinden. Dit naast de ontwikkeling van Heesch West door drie 

gemeenten samen en de regionale samenwerking rondom grondverkoop binnen het '1-loket Noordoost-

Brabant'.  

Voldoende ruimte - zowel letterlijk (grond) als figuurlijk (bestemmingsplanregels) - voor de vestiging van 

nieuwe- en bestaande bedrijven is een belangrijke randvoorwaarde voor een vitale economie. Herstructurering 

en herontwikkeling dragen daar aan bij, met als aandachtspunt dat alle bedrijventerreinen ook voldoen aan 

huidige en toekomstige eisen rondom duurzaamheid; werklocaties zijn belangrijke schakels in het toekomstige 

energienetwerk van consumptie en opwekking. 

 

Werklocaties zijn ook 'broedplaatsen' voor innovatie. Plekken waar bedrijven, kennisinstellingen, klanten en 

toeleveranciers elkaar ontmoeten en van daaruit innovaties en nieuwe bedrijvigheid tot stand brengen. De 

gemeente faciliteert, investeert en helpt mee in de ontwikkeling van dergelijke broedplaatsen, zoals bij Pivot 

Park. Vandaar ook dat wij samen met AgriFood Capital en de WUR een verkenning doen naar de haalbaarheid 

van een onderzoekscentrum duurzame eiwitten (ODE) in Oss. 

 

Samenwerking en profilering 

We zijn trots op Oss! Dat dragen we uit door onze maakindustrie te profileren als de bakermat van de Osse 

bedrijvigheid, met een mentaliteit waarbij 'aanpakken' de norm is.  Vanuit dit profiel hebben we nog steeds veel 

aandacht voor de drie Osse topsectoren; agrifood, life sciences en de  logistiek (inclusief haven).  

Onze rol verandert daarbij van mede initiatiefnemer naar meer ondersteunend aan de initiatieven van de 

ondernemers en hun partners binnen deze sectoren. De beleidscapaciteit die daarmee vrijkomt, zetten we in op 

de hierboven genoemde speerpunten voor de komende jaren. 

 

De Kracht van Oss is een netwerk waar we als partner graag aan verbonden blijven. De samenwerking die daar 

ontstaat geeft ons extra slagkracht om onze ambities te realiseren, mede door de uitvoeringsorganisaties die er 

uit voortkomen (StartersSucces Oss-Bernheze, Kracht van New Business en Kracht van Duurzaamheid). 

Daarom willen we opnieuw voor de komende drie jaar een bijdrage verstrekken aan De Kracht van Oss (totaal 

€ 300.000, te dekken uit de reserve Economie). We wegen dit, na een evaluatie, integraal af in de 

programmabegroting 2020-2023. 

In de regio kiezen we voor effectieve en efficiënte samenwerkingsvormen. Waar onze belangen op regionale 

schaal ontwikkeld kunnen worden, zoeken we actief de samenwerking met strategische partners. Bijvoorbeeld 

binnen Agrifood Capital, Regio NOB, Vijfsterren Logistiek of de steeds belangrijker wordende driehoek ’s 

Hertogenbosch – Oss - Meierijstad.  
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Programma 7. Mobiliteit 
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1. Wat willen we bereiken? 

 

We beschouwen de mogelijkheden om ons te verplaatsen als vanzelfsprekend. Een goede bereikbaarheid stelt 

ons in staat te werken, te recreëren, voor onszelf en anderen te zorgen. Maar we doen onszelf te kort als we 

vergeten dat onze verplaatsingen ook onwenselijke effecten kunnen hebben in onze omgeving. In Oss streven 

we naar een goede bereikbaarheid, veiligheid en leefbaarheid. 

 

2. Wat zijn de komende periode de belangrijkste speerpunten? 

 

Bereikbaarheid 

Voor de bereikbaarheid van onze stad zetten we in 2020 de lobby om knooppunt Paalgraven en de 

verkeersafwikkeling op de A50 te verbeteren, onverminderd voort. De provincie Gelderland heeft een MIRT 

onderzoek gestart. Wij participeren, samen met andere overheden en het bedrijfsleven, in dit onderzoek. Naar 

verwachting wordt het onderzoek eind 2019 afgerond. De korte termijn oplossingen zullen in de periode 2020-

2022 worden opgepakt.  

Voor de bereikbaarheid van het centrum en de woonwijken in het noorden van Oss onderzoeken we in 2019 

wat er nodig is om een randweg aan te leggen. Op basis van de conclusies van dit onderzoek bepalen we hoe 

we hiermee verder gaan.  

Daarnaast zal ook de Hertogensingel opnieuw worden ingericht. Hier ligt een technisch noodzaak aan ten 

grondslag. Het is hierbij van belang om zowel de doorstroming als de verkeersveiligheid te verbeteren. Behalve 

de Hertogensingel gaan we ook maatregelen treffen aan de Paganinistraat (herinrichting), Hazenkamplaan 

(vrijliggende fietspaden), Papendijk-zuid (veiliger maken) en Waterlaat (fietsoversteken verbeteren). 

Voor de bereikbaarheid van het centrum is het ook belangrijk om het parkeren voor de bezoekers goed te 

regelen. In 2019 is de pilot voor parkeren in het centrum afgerond. We volgen de effecten van het nieuwe tarief 

en het kentekenparkeren om te zien of het parkeren voor bezoekers goed geregeld is en het parkeerbedrijf 

kostendekkend blijft.  

 

Veiligheid 

Landelijk en ook in Brabant neemt het aantal verkeersslachtoffers toe. In onze gemeente leidt dit (nog) niet tot 

de zogenoemde ‘black spots’ (concentratiepunten van verkeersongevallen). We zien wel plekken waar meer 

ongevallen gebeuren (kruispunt Gewandeweg/Huizenbeemdweg en kruispunt Gasstraat-oost/Landweerstraat) 

en er is steeds meer roep om maatregelen die de (subjectieve) verkeersveiligheid verbeteren (Singel 1940-

1945). Bij het actualiseren van het MeerjarenProgramma Mobiliteit  zullen we een andere 

prioriteringssystematiek uitwerken die meer recht doet aan deze ontwikkelingen. 

Ook in 2020 is de portefeuillehouder verkeer als regionale ambassadeur verkeersveiligheid binnen het 

programma “Brabant gaat voor 0 verkeersdoden” aanjager en initiator van extra acties binnen de regio. De 

intentie van Osse ondernemers om in Oss een verkeerscentrum Brabant te realiseren sluit daar op aan. 

 

Leefbaarheid 

Daar waar veel verkeer rijdt, is er vaak ook overlast. Door maatregelen te treffen zoals een verbod voor 

vrachtverkeer op de Dorpenweg, geluid reducerend asfalt op de A50 en geluidschermen langs het spoor, gaan 

we er van uit dat die overlast minder wordt.  

Om de leefbaarheid en bereikbaarheid van voorzieningen vanuit de wijken en de kernen te garanderen, is het 

van belang dat er een vorm van openbaar vervoer aanwezig is. Dit komt steeds verder onder druk te staan. 

Samen met de regio kijken we of er nieuwe, innovatieve, duurzame vormen van vervoer ontwikkeld kunnen 

worden om de kernen in het landelijke gebied bereikbaar te houden.  

De wijkbus vervult een (belangrijke) rol in de leefbaarheid en bereikbaarheid van de wijken in Oss. Voor de 

wijkbus is subsidie geregeld tot en met 2019. We stellen voor ook in 2020 subsidie te verlenen uit de teruggave 

van de GR van het Kleinschalig collectief vervoer. We evalueren in 2020 het functioneren van de wijkbus om 

vervolgens te beoordelen of de wijkbus moet blijven, dan wel of er andere opties zijn om in de 

vervoersbehoefte te voorzien.  
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Fietsen 

Er liggen veel kansen voor de fiets. Fietsen is duurzaam en gezond en de fiets is in ontwikkeling  als 

vervoersmiddel, ook voor de langere afstand. We willen gaan kijken of dit ook moet leiden tot een meer 

integraal fietsbeleid. We kijken ook of het haalbaar is om de fietssnelweg F59 door te trekken naar Wijchen-

Nijmegen. Verder zullen we de veiligheid voor fietsers verbeteren door vrijliggende fietspaden aan te leggen op 

de Hazenkamplaan en de fietsoversteken op Waterlaat aan te passen. Voor de schoolgaande kinderen uit de 

regio is het belangrijk dat de pontjes over de Maas in stand blijven. De pontjes vervullen ook een belangrijke 

functie voor het woon-werkverkeer. We wegen daarom bij de programmabegroting 2020-2023 integraal af of 

we de Maasveren de komende 4 jaren structureel subsidiëren.  

Voor het open houden van de fietsenstalling aan de Spoorlaan wordt in 2019 een bedrag onttrokken uit het 

mobiliteitsfonds. Het open houden van deze fietsenstalling staat echter onder druk, zowel financieel (wat na 

2019) als functioneel (door ruimtelijke ontwikkelingen is deze locatie vanaf 2020 mogelijk niet meer 

beschikbaar). Er is overleg met Prorail om een alternatief te realiseren maar er is nog geen zicht op een 

oplossing op korte termijn. We spannen ons in om hier zo snel mogelijk een oplossing voor te vinden. We 

verwachten echter dat we de fietsenstalling (in de loop van 2020-2021) moeten gaan sluiten. De huidige 

fietsenstallingen van Prorail hebben in principe voldoende capaciteit om de parkeerdruk van fietsen op te 

vangen. 
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Programma 8. Aantrekkelijk wonen in Oss 
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1. Wat willen we bereiken? 

 

Het is goed wonen in Oss. Oss heeft veel te bieden als het gaat over de fysieke omgeving. In het buitengebied 

loop je van de Maas via de polder naar de bossen op de zuidelijke dekzandrug. Wonen kun je in de historische 

kerkdorpen aan de Maas, in de landelijke kernen, de groene suburbane woonwijken en het stedelijk centrum. 

Oss vormt zo haar eigen streek.  

 

Wij willen deze waarde van onze leefomgeving versterken, benutten en meer gaan uitdragen. In ons 

buitengebied vinden veel grote ontwikkelingen plaats. Rondom de agrarische sector, energie en waterveiligheid. 

Het is onze rol als gemeente om die ontwikkelingen een goede plek te geven. 

 

De woningmarkt verandert qua behoefte. De vraag groeit nog steeds en verandert kwalitatief. We streven naar 

een beter evenwicht tussen vraag en aanbod. We hebben extra aandacht voor wonen en zorg, betaalbaarheid 

en verduurzaming. 

 

We bereiden ons voor op de omgevingswet. We maken een omgevingsvisie en zorgen dat de organisatie op 1-

1-2021 klaar is voor de uitvoering van de wet. 

 

2. Wat zijn de komende periode de belangrijkste speerpunten? 

 

Voldoende en passende woningen 

We willen de komende jaren jaarlijks een ruim en gedifferentieerd programma van woningbouwplannen 

beschikbaar hebben. Zodat we flexibel in kunnen spelen op de vraag, voor de korte en langere termijn. En 

ruimte hebben om bijvoorbeeld aantrekkende vraag van buiten onze gemeente op te kunnen vangen. Voor de 

middellange en lange termijn is er behoefte aan aanvulling op de bestaande plancapaciteit. In 2019 ronden we 

verkenningen af voor nieuwe woningbouwlocaties. Dat betekent dat in 2020, en soms al in 2019, de 

planontwikkeling van nieuwe locaties kunnen starten. Zowel in als aan de randen van de stad, in Ravenstein, 

Geffen en in enkele kleinere kernen. Bestaande projecten lopen door. Piekenhoef bijvoorbeeld zal in 2020 zo 

goed als zijn afgerond. In Oijense Zij Noord start in 2020 naar verwachting de verkoop van woningen. 

 

Van belang is per project het goede programma aan te bieden. In de prestatieafspraken met de 

woningbouwcorporaties spreken we af dat we bij uitbreidingsprojecten en grootschalige herontwikkelingen 

uitgaan van circa 30% sociale huur. We zetten ook in op een groter aandeel middeldure huurwoningen. In de 

kleine kernen zetten we vooral in op  kleinere woningen (inclusief appartementen), met name voor starters en 

voor ouderen. 

Aandachtspunt is de capaciteit om plannen te maken en om projecten te realiseren. Ambtelijk kunnen we niet 

alles tegelijk doen. Ook de capaciteit van aannemers is beperkt. Per project kijken we goed naar welke rol we 

als gemeente het best kunnen vervullen en wat we over kunnen laten aan ontwikkelaars, particulieren en 

bouwinitiatieven. Waar mogelijk ondersteunen we nieuwe woonconcepten. 

 

In 2020 willen we in ieder geval met de volgende grotere projecten bezig zijn met planontwikkeling: 

Euterpelaan, Oss West/Noordwest, Fratershof, locatie Belastingkantoor, dorpshart Geffen en nieuwe grotere 

locatie in Ravenstein. Voor dorpshart Geffen geldt dat afhankelijk van het ontwikkelingsperspectief dat in 2019 

wordt opgesteld en voor de uitvoering willen we bekijken of we een koppeling kunnen leggen met het 

Groenfonds Geffen.  
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Leefbaarheid 

Op het gebied van leefbaarheid zijn vanuit het onderdeel wonen twee dimensies van belang: 

 

1. Woningen zijn duurzaam en betaalbaar 

Met de corporaties werken we aan verduurzaming van hun voorraad op basis van het duurzaamheidsakkoord 

dat we in 2019 sluiten. Voor energie is met het oog op de doelstelling voor 2050 het ijkpunt dat de corporaties 

gemiddeld per jaar een verbetering van hun totale Energie Index van 0,05 realiseren. De corporaties zorgen er 

daarbij voor dat de woonlasten tenminste gelijk blijven bij vergelijkbaar energieverbruik. In 2020 kunnen we 

verder, zodra de gemeentelijke warmtevisie klaar is, samen met wijken warmteplannen gaan maken om “van 

het gas af te gaan”. Ook blijven we in 2020 werken aan de uitvoering van het woonlastenakkoord dat we met 

de corporaties gesloten hebben. We zoeken daarbij aansluiting op de actualisatie van het Armoedebeleid. 

 

2. Wonen en zorg 

Met de extramuralisering van zorg wonen meer mensen met een zorgbehoefte dan vroeger zelfstandig. Vooral 

ouderen wonen steeds langer zelfstandig én willen dat vaak ook. Wij willen hen hiertoe zo goed mogelijk in 

staat stellen. Daarom zoeken we naar mogelijkheden om bestaande woningen (toekomst)geschikter te maken, 

faciliteren we woon-zorginitiatieven en zetten we bij nieuwe woningbouwplannen meer in op toe- en 

doorgankelijk bouwen. In 2020 stellen we samen met relevante (markt)partijen een visie (en gebiedsanalyse) 

op Wonen, Welzijn en Zorg op, met aandacht voor langer zelfstandig thuis wonen (met zorg of begeleiding) 

voor ouderen. 

Niet alleen moeten we zorgen voor goede zorgvoorzieningen. Ook moeten we kijken hoe een goed sociaal 

evenwicht in de buurt behouden blijft. Een gedifferentieerde woningvoorraad op het niveau van de buurt en 

kern is hiervoor van  belang. Voor Schadewijk moet het wijkplan dat we in 2019 maken in 2020 tot acties 

leiden. Daar gaan we voor een integrale aanpak waar wonen deel van uitmaakt. 

 

Tenslotte zorgen we samen met de corporaties en andere partijen voor huisvesting van specifieke doelgroepen. 

In 2020 start de daadwerkelijke realisatie van woonwagens aan de Brasem. De vraag naar huisvesting voor 

arbeidsmigranten zal ook in 2020 nog groot zijn. Zorgen voor passende huisvesting blijft een aandachtspunt. 

 

Inspelen op transitie landbouw 

We maken ons hard voor een gezond en duurzaam toekomstperspectief van de agrarische sector in ons 

gemeente. De sector is volop in transitie, desondanks is het nog niet duidelijk welke richting dat uit gaat. Rijk 

en provincie beraden zich hier ook nog op. Vooralsnog gaan wij uit van onze natuurlijke rol: faciliteren van de 

ruimtelijke ontwikkeling en toezien op de milieueffecten. In de Visie Agrarische Sector die we later dit jaar 

vaststellen, bepalen we welke rol wij voor ons in de transitie zien. In elk geval zullen wij uitvoering moeten 

geven aan de consequenties van de maatregelen vanuit het Rijk en de Provincie Noord-Brabant.  

Wij hebben ook oog voor het feit dat in versnelde mate agrariërs stoppen met hun bedrijfsvoering. In hoeverre 

er aanleiding is deze rol op te rekken en wat dat concreet betekent voor onze inzet en middelen, zal worden 

besproken in de agrarische visie. Vanaf de tweede helft van 2019 zullen we door de provinciale regels veel 

vergunningsaanvragen krijgen voor het emissiearm maken van stallen. Daarnaast zal vanaf dan meer duidelijk 

worden wie de komende jaren de stoppers zullen zijn. Dat vraagt van de gemeente het goed inregelen van de 

vergunningsprocedures en het ‘makelen’ van kansen. 

 

We richten in 2019 een agrarisch loket in voor vragen en om vroegtijdig met ondernemers in gesprek te gaan 

over hun toekomst. We verwachten zoveel vergunningsaanvragen dat dat tot een tijdelijke piek zal leiden die 

we extra zullen moeten bemensen. We gaan ervan uit dat we dit uit de extra leges kunnen betalen.  

 

Vanuit onze maatschappelijke rol en onze kennis kunnen we als gemeente initiatieven en locaties koppelen. Dit 

vraagt om een bredere doorontwikkeling van het loket.  
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Versterken van de infrastructuur voor actieve betrokkenen bij toerisme en recreatie 

In 2020 geven we invulling aan de keuzes die we later dit jaar samen met de gemeenteraad maken in  de 

position papers voor erfgoed, voor recreatie & toerisme en het nieuwe business plan van de Maashorst. 

Centraal thema in de financiering zal zijn hoe we binnen bestaande budgetten meer kunnen bereiken. Dat door 

initiatieven met elkaar te verbinden, in te zetten op subsidiebronnen en koppeling met andere opgaven, zoals 

bij de Meanderende Maas en de Maashorst. Verleiden van inwoners en bezoekers vraagt om een gerichte 

aanpak. Daarvoor hebben we onze eigen faciliteiten zoals de website trefhetinoss.nl en de bestaande 

infrastructuur van instanties zoals de VVV die we strakker zullen verbinden met onze prioriteiten. 

 

De waterveiligheidsmaatregelen van het project Meanderende Maas, waarin we waterveiligheid voor een grote 

regio regelen, komen in een nieuwe fase als aan het eind van dit jaar het voorkeursalternatief is vastgesteld. 

Dat zullen we ook vertalen naar koppelkansen met andere opgeven. We hebben nu € 1,3 miljoen gereserveerd 

voor de bereikbaarheid van de haven en de bakenbomen. Inmiddels is er meer zicht op de kansen en kosten. 

Er liggen meer kansen, vooral voor recreatieve routes (fietspaden) en erfgoed (Zuiderwaterlinie). Als we deze 

kansen willen benutten, is er meer budget nodig. Dat geld hoeft nog niet in 2020 beschikbaar te zijn, maar 

moet wel duidelijk zijn of het er komt. Onze cofinanciering is mede bepalend voor het voorkeursalternatief.  

 

Integrale aanpak buitengebied 

Hoe houden we ons buitengebied vitaal en aantrekkelijk? Hoe moet de relatie van stad en ommeland vorm 

krijgen? Die vragen spelen overal in ons land. Het geldt zeker ook voor ons buitengebied waarin vertrouwde 

waarden veranderen en we voor grote nieuwe opgaven staan. Die ontwikkelingen raken elkaar en bieden 

koppelkansen. Dat moet op een goede en verantwoorde manier in ons gebied landen. Integraal 

gebiedsmanagement is daarbij ons vertrekpunt. Dat betekent dat wij inwoners, bedrijven en betrokken 

instanties aangesloten houden en verbinden. Meer dan voorheen zullen wij inzetten op omgevingsmanagement 

en op een makelrol. 

 

- Klimaatverandering: waterveiligheid en –overlast en droogte spelen een belangrijke rol in het buitengebied, 

zie daarvoor het programma 5. Zuinig op ons klimaat. 

- De transitie van de landbouw: kringlooplandbouw staat centraal in de aanpak vanuit het Rijk. Vanuit de 

provincie gelden nadere eisen voor het emissiearm maken van stallen. In alle vraagstukken die dit met zich 

meebrengt tekent zich een scheiding af tussen agrariërs die wel en geen perspectief meer zien.  

- Natuur: invulling van de opgave om biodiversiteit te vergroten gebeurt vooral via de nota GBN. Belangrijk 

is hoe we de natuuropgave kunnen koppelen met de andere opgaven in het buitengebied. 

- Energie-opwekking: ons buitengebied biedt volop kansen voor onze energie-ambitie. De initiatieven voor 

windmolens en zonnepanelen/velden zullen grote impact hebben. Wij zijn ambitieus, maar tegelijkertijd 

realistisch. Voldoende maatschappelijke acceptatie en goede inpassing in het gebied is daarbij belangrijk.  

- Recreatie & toerisme: we hebben de ambitie om de infrastructuur te versterken en meer bezoekers naar 

Oss te halen. Daarbij helpt dat er diverse initiatieven zijn. 

- Erfgoed: We hebben de ambitie om ons erfgoed meer zichtbaar en beleefbaar te maken.  
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Omgevingsvisie en Omgevingswet 

Op 1-1-2021 wordt de Omgevingswet van kracht. We continueren daarom de voorbereidingen. 

We maken een omgevingsvisie. Dit doen we samen met inwoners en partners. Op dit moment beziet de 

Gemeenteraad welke rol zij wil nemen in het traject Omgevingsvisie. Voor de zomer neemt de raad daarover 

een besluit. Daarin wordt ook de planning in opgenomen. 

 

We werken (naast de omgevingsvisie) in 2020 aan: 

- het inrichten van de werkprocessen conform de vereisten van de wet 

- implementatie van de noodzakelijke ICT-aanpassingen 

- de eerste stappen richting omgevingsplan, waarvoor we eind 2019 een planning en prioritering maken 

- het opleiden en trainen van medewerkers 

- een goede dienstverlening en informatievoorziening conform de eisen van de wet en onze eigen visie op 

dienstverlening 

 

Een belangrijk thema is de manier van werken, vaak samengevat als "van nee tenzij naar ja mits". Hiervoor 

hebben we aandacht binnen alle onderdelen van het programma. Gekoppeld aan omgevingsvisie en 

omgevingsplan werken we ook aan de nieuwe manier van kijken en werken die de Omgevingswet van 

gemeenten vraagt. 
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Programma 9. Veilige omgeving 
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1. Wat willen we bereiken? 

 

Vanuit dit programma werken we aan zo veilig mogelijke wijken en kernen in Oss. Veiligheid is ván iedereen en 

vóór iedereen. Het op peil houden van de veiligheid en veiligheidsbeleving moeten we samen met de Osse 

inwoners doen. Iedereen heeft hierin zijn eigen verantwoordelijkheid. We richten onze inzet op de zaken die we 

als gemeente kunnen beïnvloeden en hebben daarbij vaak een proces of beleidsmatige rol. Daarnaast kennen 

we een zelfstandige rol, daar waar het gaat om het inzetten van bestuursmaatregelen om de openbare orde te 

handhaven. Het doel is om samen integraal werken vanuit verschillende rollen maar wel als één overheid door 

alle opgaven heen. Wel merken we dat er steeds meer veiligheidsgerelateerde taken en vraagstukken richting 

de gemeente komen. Dit vraagt meer van de organisatie in zijn geheel.  

 

Als er openbare orde of veiligheidsincidenten zijn dan lossen we die zo goed als mogelijk op. Binnen veiligheid 

hanteren we vijf veiligheidsvelden: veilige leef- en woonomgeving, bedrijvigheid en veiligheid, jeugd en 

veiligheid, fysieke veiligheid en integriteit. Binnen de velden stellen we prioriteiten. Alle velden pakken we 

integraal samen met onze partners aan. De verbinding tussen zorg en veiligheid loopt als een rode draad door 

de onderdelen heen. 

 

2. Wat zijn de komende periode de belangrijkste speerpunten? 

 

Aanpakken van langdurige en ernstige (woon)overlast 

In 2018 is het beleidskader integrale veiligheid 2019 – 2022 vastgesteld. Een van de belangrijkste speerpunten 

hierin is integraal met partners effectief op kunnen treden bij ernstige en langdurige woonoverlast.  

We willen veiligheid namelijk verankeren in de wijken en kernen. Daarbij is een actieve aanpak van veiligheids- 

en leefbaarheidsproblemen belangrijk. We zetten in op die problemen die met de dagelijkse kwaliteit van wonen 

en leven te maken hebben. De sociale kwaliteit van wijk kan bijvoorbeeld onder druk komen te staan door 

verschijnselen als woonoverlast, overlast “verwarde personen”, intimiderende buurtbewoners, terugkeer van 

ex-gedetineerden of High impact crime. De aanpak koppelen we aan de ontwikkelingen binnen beschermd 

wonen. In de samenwerking betrekken we partners uit zowel de zorg- als veiligheidsketen en daar waar nodig 

zetten we bestuurlijke veiligheidsmaatregelen in zoals een gebiedsverbod.  

Daarnaast bereiden we ons, in samenwerking met programma 1. Zorg en welzijn, voor op de Wet verplichte 

geestelijke gezondheidszorg (Wvggz) die per 2020 ingaat. We doen dit subregionaal waar mogelijk en lokaal 

waar nodig. 

 

Terugdringen van jeugdoverlast en jeugdcriminaliteit 

Groepen jeugd zijn van alle tijden, ook in de gemeente Oss kennen we meerdere groepen jeugdigen.  Een 

enkele groep ontwikkelt zich tot een overlastgevende of criminele jeugdgroep. De gemeente heeft in die 

gevallen de regierol om samen met partners te komen tot een aanpak waarbij de overlast teruggedrongen 

wordt. Waarbij we oog houden voor de balans tussen preventie, zorg en repressie. Versterking en verbetering 

van deze rol en het bijbehorend beleid is nodig om een effectieve aanpak te kunnen realiseren. Dit doen we 

samen met zorg, waar we  momenteel een pilot uitvoeren om op een andere en efficiëntere manier 

jeugdoverlast aan te kunnen pakken. Deze pilot lichten we verder in het programma 1. Zorg en welzijn.  

 

Versteviging Brandweerorganisatie en doorontwikkeling GHOR en Bevolkingszorg 

Als gemeente hebben we een wettelijke taak en actieve rol bij het voorkomen van incidenten en 

veiligheidsproblemen. De veiligheidsregio Brabant-Noord speelt hierin een belangrijke ondersteunende rol. We 

hebben ervoor gekozen de Veiligheidsregio te laten groeien naar een informatie-gestuurde netwerkorganisatie 

om regie te kunnen voeren op complexe veiligheidsvraagstukken. 

 

Komende jaren zetten we met de Veiligheidsregio in op versteviging van de Brandweer Brabant-Noord (BBN) en 

doorontwikkeling van Geneeskundige Hulpverleningsorganisaties in de Regio (GHOR) en Bevolkingszorg (BZ). 

Op basis van de begroting van de Veiligheidsregio stijgen de kosten vanaf 2020 met jaarlijks € 117.000.  
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De zeggenschap over de kazernes gaat door middel van koop over van de gemeenten naar de Veiligheidsregio. 

Hierdoor kan de Veiligheidsregio beter sturen op inzet en huisvesting van mensen en materieel. Daarnaast 

richten we ons op centralisatie van kantoorvestiging, werkplaatsen en logistieke processen op twee vestigingen. 

Wij verwachten dat het bijeenbrengen van mensen op één locatie zal zorgen voor een betere afstemming en 

daarmee tot een efficiëntere inzet van de brandweerorganisatie.   

 

De GHOR verbindt de domeinen volksgezondheid, veiligheid en openbaar bestuur. In 2020 richten we ons op 

beter kunnen anticiperen op moderne crises en complexe veiligheidsvraagstukken. Informatiemanagement is 

hierbij een belangrijk middel. 

 

Professionaliseren van de bestuurlijke aanpak ondermijnende criminaliteit 

Ondermijnende criminaliteit is een maatschappelijk probleem dat in Brabant veelvuldig voorkomt. We kunnen 

dit alleen aanpakken door daadkrachtig en integraal op te treden. De gemeente werkt hierin samen met politie, 

Openbaar Ministerie, Belastingdienst, het RIEC, Taskforce Brabant-Zeeland en andere (overheids)partners. Voor 

de gemeente Oss geldt dat we bezig zijn met een professionaliseringsslag van de bestuurlijke aanpak van 

ondermijnende criminaliteit. Om de aanpak te laten slagen is borging in de organisatie belangrijk. Dit vraagt 

onder meer om bewustzijn, zaakgericht melden en werken, een signalen overleg, een informatieknooppunt en 

een interventieteam. Het organiseren van een Veilige Publieke Taak is hierbij een randvoorwaarde. 

 

Preventie en interventie 

In 2019 is binnen de politieregio Maasland een pilot gestart voor een Maasland Interventie Team (MIT). Met het 

MIT wordt ervaring opgedaan met doelgerichter (informatie gestuurd) en thematisch handhaven. We gaan 

handhaven waar ondermijning mogelijk aan de orde is. Dit vraagt om een andere aanpak, andere competenties 

en een weerbare organisatie waarbij medewerkers in een veilige werkomgeving hun publieke taak kunnen 

uitvoeren. De pilot MIT duurt 2,5 jaar en wordt eind 2020 tussentijds geëvalueerd. 

 

Voorkomen is beter dan genezen. Daarom investeren we in bewustwording en preventie zodat gevaarlijke 

situaties worden voorkomen of onnodig escaleren. We organiseren een betere samenwerking binnen de eigen 

organisatie en met onze handhavingspartners. Door het meldings- en informatieproces te verbeteren komen 

risico’s eerder in beeld en kunnen we sneller optreden. We sluiten aan bij het Meldpunt MMA (Meld Misdaad 

Anoniem). Door ook burgers bewust te maken (bijvoorbeeld met een publiciteitscampagne) organiseren we oog 

en oor in de wijk, met als doel om de veiligheid in de wijken en dorpen te verbeteren. 
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Programma 10. Besturen in verandering van tijden 
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1. Wat willen we bereiken? 

 

Onze omgeving verandert voortdurend. Digitalisering gaat een nog grote vlucht nemen, grote maatschappelijke 

opgaven als duurzaamheid en leefbaarheid buitengebied zijn aan de orde van de dag, de Omgevingswet komt 

eraan, inwoners willen zelf steeds meer hun eigen omgeving vorm geven. Het zijn voorbeelden van 

veranderingen die lopen en zich alleen maar sterker laten zien. Dit stelt ons voor een soort permanente 

veranderopgave.  

 

Onze missie daarbij is om een gemeente Oss te zijn waar het fijn werken is, de veranderende basis op orde is 

en blijft en in die in staat is de maatschappelijke vraagstukken van de toekomst aan te pakken.  

 

Een belangrijk inspiratiebron voor ons blijven de Substainable Development Goals van de Verenigde Naties. 

Juist op lokale en regionale schaal kunnen we deze doelen vertalen naar concrete stappen als samenwerkende 

overheden en in samenwerking met de Ossenaren, het onderwijs en de ondernemers en instellingen. 

 

2. Wat zijn de komende periode de belangrijkste speerpunten? 

 

De Dienstverlenende Organisatie 

Eind 2019 hebben we een organisatiebrede visie op dienstverlening beschikbaar, waarbij digitalisering zoveel 

mogelijk het belangrijkste uitgangspunt is. De uitwerking van de visie pakken we in 2020 op. Deze uitwerking 

kent drie pijlers.  

- We organiseren de toegang van de verschillende opgaven die we kennen: dit betekent dat we 

gemeentebreed werken vanuit het principe digitaal tenzij en daarnaast maatwerk bieden via alle 

beschikbare kanalen. 

- We verbeteren de dienstverleningsprocessen zodat we steeds meer vragen van inwoners, ondernemers en 

maatschappelijke organisaties in één keer goed en volledig beantwoorden. 

- We ontwikkelen bijpassende servicenormen en -formules: van ad hoc meten gaan we over naar een 

monitoringsinstrument om de ervaringen van de inwoners, ondernemers en instellingen systematisch te 

meten en er van te leren. Hierbij betrekken we actief het burgerpanel.  

Voor de uitvoering van deze ambities hebben we een incidenteel budget voor 3 jaar nodig.  

 

ICT 

Door alle energie en aandacht die de afgelopen jaren naar de ICT Samenwerking BLOU is gegaan, zijn we 

achterop geraakt met onze informatievoorziening. Die achterstand lopen we in en als voertuig daarvoor 

gebruiken we het in 2019 ontwikkelde Informatiebeleidsplan (IBP). Hierin staan drie sporen beschreven:  

- Het eerste spoor richt zich met name op het weer op orde komen van onze informatievoorziening en het 

uitvoeren van vervangingsinvesteringen in hard- en software. In dit spoor is ook een uitbreiding 

noodzakelijk van de capaciteit voor ICT. 

- Het tweede spoor richt zich op het grote VNG programma Samen Organiseren. We kiezen ervoor om op 

landelijke schaal samen te werken, mee te investeren de landelijke standaards voor de toekomst in onze 

eigen organisatie toe te passen.   

- Tenslotte maken we in het derde spoor uitvoeringsplannen per opgave. Hierbij geven wij aan welke 

technologische vernieuwingen en innovaties we de komende jaren inzetten. We stellen ons daarbij op als 

een vroeg volger.  

 

Onze organisatie 

Eind 2018 is het Koersdocument Drie keer Drie opgesteld. Dit geeft richting en houvast om ons continu te 

ontwikkelen en te verbeteren. Met nadrukkelijke aandacht voor het dagelijks werk, het vakmanschap van nu én 

in de toekomst en het vergroten van de strategische daadkracht, dat past bij een gemeente met een 100.000 

profiel. Kortom, basis op orde en ontwikkelen. 
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Door bezuinigingen, een uitgebreid takenpakket en een flinke ambitie hebben we de grenzen van wat we 

aankunnen bereikt en soms overschreden. Dat vraagt heroriëntatie op taken, inzet en werken zoals we gewend 

zijn en versterking om toekomstbestendig te worden en te blijven.  

 

De komende jaren geven we uitvoering aan het Koersdocument Drie keer Drie. Dit gaat langs de volgende 

lijnen:  

- De eerste lijn heeft te maken met de dagelijkse praktijk: inspelen over veranderend vakmanschap, nieuwe 

technieken en werkwijze je eigen maken, inspelen op de pensioenneringsgolf van ruim 200 medewerkers 

de komende 10 jaar en ons functiehuis tegen het licht houden. 

- De tweede lijn betreft de ‘Ondersteuning’: het stroomlijnen van de bedrijfsvoering  en het zoeken van 

ruimte in onze organisatie om onze middelen (mensen en geld) zo goed mogelijk in te zetten.  

- De derde lijn bestaat met name uit het werken vanuit de bedoeling vanzelfsprekend te laten zijn. Minder 

werken vanuit de regels en meer vanuit de intenties die er ooit onder lagen. De transformatie Sociaal 

Domein en de nieuwe Omgevingswet vormen prachtige toepassingsmogelijkheden voor deze beweging.  

 

Oss en de regio 

Er zijn opgaven waar wij mee te maken hebben, die onze maat en schaal te boven gaan. Daarom werken wij 

met ander gemeenten samen in de regio Noord Oost Brabant. Dit biedt ons een infrastructuur en entree om 

aan de juiste tafels onze rol te nemen. De regio is bezig met een heroriëntatie op de doelen voor de komende 

jaren. Onze inbreng daarvoor is gebaseerd op het uitgangspunt: minder is meer, focus aanbrengen. 

 

Op economisch gebied werken we samen in Agri Food Capital, de triple Helix samenwerking (overheid, 

onderwijs en ondernemers) in onze regio. We richten ons daarbij op versterking van het bedrijfsleven, 

arbeidsmarkt en het vestigingsklimaat. Daarnaast zetten wij in op het in Oss huisvesten van het Centrum voor 

Duurzame Eiwitontwikkeling.  

 

Schadewijk 

Besturen in verandering van tijden betekent ook dat wij op het gemeentehuis niet bedenken wat de beste 

aanpak is voor de uitdagingen in de Schadewijk. We helpen de wijk dit zelf te formuleren, zelf aan te geven en 

zelf mee te sturen.  

In februari 2019 hebben we tijdens werkplaatsconferentie met bewoners en professionals uit de Schadewijk  

gezamenlijk de speerpunten voor de Schadewijk vastgelegd. Een veilige kansrijke omgeving voor het kind staat 

centraal. Extra aandacht is er voor: 

- Het versterken van de organisaties en eigenaarschap in de wijk; 

- Het verstel van vertrouwen, we zeggen wat we doen en we doen wat we zeggen; 

- We investeren in stage, werk en talentontwikkeling; 

- We willen zorgen voor gelijke kansen voor kinderen uit de wijk; 

- Iedereen moet mee kunnen doen, we helpen de drempels weg te nemen en de weg te vinden; 

- De kwaliteit van de woning, woon en leefomgeving. 

 

Samen met partners en de bewoners maken we plannen voor de toekomst van de wijk. 

 

Bestuur 

Het bestuur van Oss is integer en transparant. Onze inwoners voelen zich betrokken bij de gemeenschap en 

herkennen de ruimte om deel te nemen aan onze besluitvormingsprocessen en aan activiteiten voor de 

gemeenschap in brede zin.  

De gemeenteraad is kritisch op de manier waarop we vergaderen. Het moet duidelijk zijn hoe besluiten tot 

stand komen en de besluiten moeten kunnen rekenen op voldoende draagvlak in de samenleving. We streven 

naar een goede dialoog en scherp debat in de vergaderingen van de gemeenteraad en de raadscommissies. We 

werken samen om maatschappelijke opgaven te realiseren en willen ruimte en faciliteiten bieden voor innovatie 

en 'eigen' initiatieven. 
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Programma 11. Financieel solide 
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1. Wat willen we bereiken? 

 

Een financieel gezonde gemeente is in het belang van alle inwoners in Oss. De begroting moet sluitend zijn. De 

meerjarenbegroting biedt inzicht in de verwachte inkomsten en uitgaven over een langere periode. We moeten 

zorgvuldig met het gemeentelijk geld omgaan, dus is er aandacht voor ‘treasury’ en de reserves moeten op 

orde zijn. Dat alles willen we realiseren tegen de achtergrond van een aanvaardbaar niveau aan lasten, zowel 

voor bewoners als voor ondernemers.  

 

2. Wat zijn de komende periode de belangrijkste speerpunten? 

 

Financiële basis op orde 

In het coalitieakkoord ‘Kansen zien, kansen pakken' is gekozen voor een solide financieel beleid met sluitende 

meerjarenbegrotingen. We hebben een algemene reserve die voldoet aan de gestelde normen (10% van de 

algemene uitkering).  

 

Een financieel gezonde gemeente is van belang zodat doelstellingen van andere beleidsvelden financieel betaald 

en gerealiseerd kunnen worden. Daarvoor is nodig: 

- een sluitende begroting met een gezond meerjarenperspectief 

- goed beheer van deelnemingen en verbonden partijen 

- een goede treasuryfunctie 

- voldoende weerstandsvermogen om gemeentelijke risico’s af te dekken 

- voldoende waarborgen tegen calamiteiten (verzekeringen).  

Vooral door de kostenstijgingen in het sociaal domein, inclusief door de toegenomen risico's in de uitvoering 

van jeugdzorg en Wmo, staat dit speerpunt onder druk. In het hoofdstuk "Financiële positie" in deze kadernota 

hebben we de financiële uitgangspunten geformuleerd en een actueel financieel beeld geschetst.  
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Financiële positie  

 

In dit hoofdstuk staan we uitgebreid stil bij onze financiële positie. Dat doen we aan de hand van de volgende 

onderwerpen: 

- De financiële kaders en uitgangspunten; 

- Het huidig financieel beeld; 

- Financiële ontwikkelingen en risico’s; 

- Onze reservepositie. 

 

Samenvatting en conclusies 

 

Financiële uitgangspunten 

In het coalitieakkoord ‘Kansen zien, kansen pakken’ is gekozen voor een solide financieel beleid met sluitende 

meerjarenbegrotingen. Er is gekozen voor stabiliteit. Wel willen we kansen benutten als deze zich voordoen. We 

vermijden extra bezuinigingen zoveel mogelijk. 

 

Specifieke kaders zijn: 

- Geen OZB verhoging in 2020 (0%) 

- Voor de tarieven van rioolheffing en afvalstoffenheffing gaan we uit van 100% kostendekkendheid. 

- Geen automatische prijscorrectie van budgetten. 

- Voor subsidies gaan we uit van alleen een compensatie van loonstijging op basis van de specifieke CAO-

ontwikkeling per sector. Dit betekent dat niet-professionele instellingen aan de nullijn gehouden worden. 

- De rekenrente stellen we in principe vast op 1,5% en voor grondexploitaties begrotingstechnisch op 1,2%. 

- In de begroting zit jaarlijks een post onvoorzien van € 300.000. 

 

Huidig financieel beeld 

- De structurele ruimte in de begroting  is fors negatief. Er is sprake van een jaarlijks tekort van circa € 3 tot 

€ 4 miljoen. In deze cijfers is voor de jaren 2020 en 2021 rekening gehouden met extra rijksgelden voor 

jeugdzorg. Voor de jaren erna is hiermee geen rekening gehouden (wel met kostenstijging van € 1,7 

miljoen). Dit betekent een grote opgave om de een sluitende begroting te presenteren in het najaar.  

- De reservepositie ontwikkelt zich positief. Binnen de algemene reserve is sprake van een financiële ruimte 

van € 2,5 miljoen. Binnen de algemene bedrijfsreserve van het grondbedrijf ontstaat ruimte voor het jaar 

2020 ter hoogte van circa € 6,9 miljoen. Het jaar daarna (2021) wordt een ruimte verwacht van € 6 

miljoen.   

- De eerste financiële tussenrapportage 2019 zorgde voor forse tekorten in met name het sociaal domein. 

We hebben daarbij al gevraagd om richting de programmabegroting te komen met een nadere analyse en 

keuzemogelijkheden. Ook hebben we gevraagd om mogelijke voordelen voortkomend uit het jaarverslag 

en de jaarrekening 2018 op het gebied van omgevingsvergunning, inkomensregelingen (BUIG), 

peuteropvang, onderwijsachterstanden en rente te analyseren.  

 

1. Inleiding 

 

De meerjarige vooruitzichten voor Oss worden voor een groot deel bepaald door de ontwikkeling van de 

economie en de rijksuitgaven. Het hoge groeitempo van de Nederlandse economie is volgens het Centraal 

Planbureau (CPB) voorbij. Het CPB heeft in maart 2019 berekend dat de economische groei dit jaar terugkeert 

naar een standaard groeitempo van 1,5%. De overheidsbestedingen groeien met circa 2,4% stevig maar 

minder dan eerder verwacht. Dit komt doordat intensiveringen bij met name defensie en infrastructuur niet alle 

worden gerealiseerd. De arbeidsmarkt blijft krap, maar de werkloosheidsdaling is volgens het CPB nu voorbij.  
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2. Financiële kaders en uitgangspunten 

 

In het coalitieakkoord ‘Kansen zien, kansen pakken’ is gekozen voor een solide financieel beleid met sluitende 

meerjarenbegrotingen. Er is gekozen voor stabiliteit. Wel willen we kansen benutten als deze zich voordoen. We 

vermijden extra bezuinigingen zoveel mogelijk. 

  

Tegen deze achtergrond gelden de volgende algemene financiële kaders en uitgangspunten:  

1. Ons financieel beleid blijven we gedegen en solide vormgeven. We hebben een begroting die meerjarig 

(structureel) sluitend is. Tussentijdse beperkte, niet structurele, tekorten zijn aanvaardbaar als we deze uit 

reserves kunnen afdekken.  

2. We hebben een algemene reserve die in principe voldoet aan de gestelde normen (10% van de algemene 

uitkering).  

3. We kijken jaarlijks kritisch naar alle reserves. In de nota reserves, die de gemeenteraad tegelijk met de 

programmabegroting behandelt, lichten we de reserves uitgebreid toe.  

 

Meer specifiek gelden de volgende kaders:  

 

Gemeentelijke belastingen en heffingen 

De lokale lastendruk houden we minimaal op € 22,50 onder het landelijke gemiddelde. In het jaar 2019 zitten 

we volgens het COELO (ondanks een eerdere extra verhoging van 5% in 2019) € 33 onder het landelijke 

gemiddelde. Dit komt vooral omdat landelijk de afvalstoffenheffing in 2019 gemiddeld is gestegen met € 14 per 

meerpersoonshuishouden. In onze gemeente is deze heffing nog niet gestegen.  

Voor het jaar 2020 kiezen we ervoor om de OZB niet te verhogen. Ook niet met de prijsinflatie.  

 

De tarieven voor rioolheffing en afvalstoffenheffing zijn in principe kostendekkend.  

Dit uitgangspunt betekent dat de afvalstoffenheffing voor 2020 behoorlijk moet stijgen. We schatten nu in dat 

de tarieven met circa 20% stijgen (circa € 45). Dit is mede afhankelijk van de ontwikkeling van de reserve (in 

relatie tot Attero). Door de resultaten van een nieuw afvalbeleid kan het tarief later verlaagd worden.  

 

Prijsontwikkeling 

Het CPB verwacht in 2020 voor de overheidsuitgaven een prijsontwikkeling van 1,5% (prijs 

overheidsconsumptie netto materieel). Voor de loonontwikkeling gaan ze uit van 1,9% (prijs 

overheidsconsumptie beloning werknemers). In de jaarlijkse meicirculaire van het gemeentefonds krijgen 

gemeenten in principe geld voor de verwachte loon- en prijsontwikkeling. Vanuit de meicirculaire zetten we 

daarom de noodzakelijke bedragen apart om loon- en prijsstijgingen op te kunnen vangen. Omdat we 

verwachten dat onze werkelijke inflatie in 2020 hoger is (voor lonen, subsidies, sociaal domein, 

gemeenschappelijke regelingen en overige kosten) moeten we extra geld voor loon- en prijsontwikkeling 

ramen.  

 

Gesubsidieerde instellingen 

Bij gesubsidieerde professionele instellingen is in zijn algemeenheid sprake van een 80/20-verhouding tussen 

het loongevoelige en prijsgevoelige deel van de uitgaven. Voor budgetsubsidies wordt voor de compensatie van 

loonstijging uitgegaan van de specifieke CAO-ontwikkelingen per sector en voor de compensatie van 

prijsstijging wordt uitgegaan van de nullijn. Bij de overige subsidies zoals  professionele instellingen zonder 

budgetovereenkomst en niet-professionele organisaties wordt de nullijn voor prijscompensatie gehanteerd. 

 

Post onvoorzien 

In de begroting hebben we een jaarlijkse post onvoorzien van € 300.000 opgenomen. Dit bedrag kan door het 

college gedurende het jaar ingezet worden voor incidentele tegenvallers. Criteria daarvoor zijn:  

- onuitstelbaar 

- onvermijdbaar 

- onvoorzienbaar 

De verantwoording van de inzet van deze post nemen we op in de reguliere planning- en controldocumenten.    
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Rekenrente 

De rekenrente bedraagt 1,5%. De rente voor de grondexploitaties bedraagt op dit moment begrotingstechnisch 

1,2%. Dit is gebaseerd op landelijke verslagleggingsvoorschriften. Voor de programmabegroting 2020-2023 

actualiseren we deze percentages.  

 

3. Huidig financieel beeld 

 

3.1 Structurele begrotingsruimte  

Het financieel beeld wordt bepaald door:  

- De meerjarenraming van de programmabegroting 2019-2022. 

- De uitkomsten van de meicirculaire 2019. 

- 3O-ontwikkelingen vanuit de eerste financiële tussenrapportage over 2019 (met focus op doorwerking 

vanuit de jaarrekening). 

- 3O-ontwikkelingen die pas bij het maken van de programmabegroting 2020-2023 bekend zijn. 

 

In de volgende tabel hebben we de uitkomsten samengevat. 

+ is nadeel: hogere uitgaven/lagere inkomsten 

- is voordeel: lagere uitgaven/hogere inkomsten 

bedragen x € 1.000 

Omschrijving 2019 2020 2021 2022 2023 

Programmabegroting 2019-2022 81 -6 146 -1.814 -1.814 

Meicirculaire 2019 -1.023 831 1.394 3.580 2.164 

Eerste financiële tussenrapportage 2019 2.303 2.815 2.863 3.043 3.043 

3O-ontwikkelingen Programmabegroting 

2020-2023 
PM PM PM PM PM 

Financieel kader        1.361 3.640 4.403       4.809        3.393  

 

Conclusie hieruit is dat de financiële ruimte als volgt is:  

- In 2019 een verwacht tekort van € 1,4 miljoen  

- In 2020 een verwacht tekort van € 3,6 miljoen  

- In 2021 een verwacht tekort van € 4,4 miljoen  

- In 2022 een verwacht tekort van € 4,8 miljoen  

- In 2023 en verder een verwacht tekort van € 3,4 miljoen.  

 

Toelichting op de tabel 

 

Programmabegroting 2019-2022 

Bij de begrotingsbehandeling in november 2018 is de meerjarenraming vastgesteld. Dit leidde tot een beperkt 

tekort in 2019 van € 81.000. Het laatste begrotingsjaar (2022) sloot met een positief saldo van € 1,8 miljoen.  
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Meicirculaire 2019  

Samengevat is de uitkomst van de meicirculaire als volgt: 

+ is nadeel: hogere uitgaven/lagere inkomsten 

- is voordeel: lagere uitgaven/hogere inkomsten 

bedragen x € 1.000 

 

            

  2019 2020 2021 2022 2023 

Meicirculaire 2019 -176.405  -178.289  -178.175  -176.537  -177.567  

Septembercirculaire 2018 -170.344 -172.203 -172.933 -173.688 -173.688 

Saldo -6.061  -6.086  -5.242  -2.849  -3.879  

Totaal af te zonderen 5.038  6.917  6.636  6.429  6.043  

Extra onttrekking algemene reserve 

afrekening 2018 
-580 0 0 0 0 

Minder onttrekken algemene reserve tekort 

jeugdzorg  
970 0 0 0 0 

Netto ontwikkeling -633 831 1.394 3.580 2.164 

 

De meicirculaire 2019 van de algemene uitkering uit het gemeentefonds laat ten opzichte van de 

septembercirculaire 2018 voor alle jaren een stijging zien (in 2019 een stijging van ruim € 6 miljoen). Deze 

stijging wordt in meerjarig perspectief lager door nadelige accressen binnen de meicirculaire. Het Rijk verwacht 

minder geld uit te gaan geven door lagere loon- en prijsontwikkeling.  

 

Van deze bedragen moeten we diverse bedragen afzonderen voor specifieke onderwerpen. Als we daar rekening 

mee houden hebben we de volgende saldo’s:  

- 2019: € 633.000 positief 

- 2020: € 831.000 negatief  

- 2021: € 1,4 miljoen negatief  

- 2022: € 3,6 miljoen negatief  

- 2023: € 2,2 miljoen negatief.  

 

De meicirculaire valt erg negatief uit door:  

- Negatieve afrekening 2018 

- Negatieve accressen in meerjarig perspectief 

- Te beperkte compensatie van loon- en prijsstijging 

- Ruimte binnen het BTW compensatiefonds wordt kleiner (gemeenten declareren meer, waardoor we minder 

krijgen); 

- Korting apparaatskosten gemeenten (opschalingskorting).  

 

Negatieve afrekening 2018: € 580.000 

De ontwikkeling van de algemene uitkering wordt voor een belangrijk deel bepaald door de ontwikkeling van de 

rijksuitgaven. Hierbij geldt het zogenaamde principe “samen de trap op- samen de trap af”.  De werkelijke 

rijksuitgaven over 2018 waren lager dan verwacht. Daarnaast is er een tegenvaller vanuit het BTW 

compensatiefonds. Gemeenten hebben meer gedeclareerd dan verwacht. Beide leiden tot een negatieve 

afrekening over 2018 van € 1.060.000. We hadden bij het jaarverslag en de jaarrekening 2018 al rekening 

gehouden met een nadeel van € 480.000. Per saldo dus een extra nadeel van € 580.000. We stellen voor om 

dit extra nadeel te onttrekken uit de algemene reserve (het positieve saldo van 2018 hebben we hierin gestort).  
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Extra gelden voor jeugdzorg  

In de bovenstaande cijfers hebben we ook de extra gelden voor jeugdzorg opgenomen. In 2019 gaat het om € 

2,3 miljoen en in 2020 en 2021 om jaarlijks € 1,7 miljoen.  

In de eerste financiële rapportage hebben we het volgende gemeld over jeugdzorg:  

- Extra tekort 2019: € 746.000. We hadden al een tekort begroot van € 970.000 en onttrokken dit uit de 

algemene reserve.  

- Het structurele tekort is daarna € 1.727.000 per jaar.  

Het extra geld vanuit het Rijk zetten we in om de gemelde tekorten uit deze rapportage af te dekken. We 

stellen voor om de onttrekking uit de algemene reserve ongedaan te maken en het restant van € 543.000 toe 

te voegen aan het budget voor jeugdzorg. Bij de jaarrekening 2019 bekijken we hoe tekorten zich hebben 

ontwikkeld.  

 

Voor een nadere toelichting van de meicirculaire wordt verwezen naar bijlage 1.  

 

Effecten eerste financiële tussenrapportage 2019 

De eerste financiële tussenrapportage 2019 zorgde voor forse kostenstijgingen en voor tekorten.  

Voor 2019 gaat het om een bedrag van afgerond € 2,3 miljoen. Richting 2020, 2021 en verder loopt dit op tot € 

3 miljoen structureel. Belangrijke oorzaken van het nadeel zijn: 

- Hogere kosten voor jeugdzorg (€ 746.000 in 2019 en € 1,7 miljoen vanaf 2020);  

- Hogere kosten voor Wmo begeleiding en individuele ondersteuning (afgerond € 1 miljoen structureel); 

- Hogere kosten voor Bijzondere bijstand (€ 395.000 structureel); 

- Hogere kosten voor de Regiotaxi (€ 225.000 structureel). 

Voor deze nadelen verwachten we richting de programmabegroting 2020-2023 een nadere analyse en 

keuzemogelijkheden. Voor een nadere toelichting verwijzen we naar de afzonderlijke rapportage. 

 

3O-ontwikkelingen programmabegroting 2020 -2023 

Na de vaststelling van de kadernota gaan we de programmabegroting 2020-2023 opstellen. Daarbij kijken we 

naar alle producten van de begroting. Dit zal op onderdelen tot bijstellingen leiden, in positieve en negatieve 

zin. We gaan richting het opstellen van de programmabegroting 2020-2023 nadrukkelijk aan de slag met het 

analyseren van mogelijke voordelen op het gebied van omgevingsvergunningen, inkomensregelingen (BUIG), 

peuteropvang, mogelijkheden op het gebied van onderwijsachterstandenbeleid en de rentekosten.  Dit omdat 

we in het jaarverslag en de jaarrekening 2018 hier voordelen zagen, waarbij het structurele effect pas later 

goed in te schatten is.  

 

3.2 Incidentele begrotingsruimte  

De incidentele begrotingsruimte wordt vooral bepaald door de ruimte binnen de algemene reserve en de ruimte 

binnen de algemene bedrijfsreserve van het grondbedrijf.  

- Algemene reserve: het meerjarenbeeld van de algemene vrije reserve ontwikkelt zich naar een bedrag van 

afgerond € 20 miljoen (inclusief saldobestemming jaarrekening 2018). Ten opzichte van de minimale norm 

van € 17,5 miljoen betekent dat er binnen deze reserve ongeveer € 2,5 miljoen ruimte zit.  

- Algemene bedrijfsreserve van het grondbedrijf: op basis van het MPG 2019- 2022 verwachten we dat deze 

reserve groeit naar € 15,8 miljoen per 1-1-2020. Het minimale niveau begroten we op basis van 

risicoschatting op ruim € 8 miljoen. Dit betekent dat de beschikbare, incidentele ruimte in 2020 € 7,8 

miljoen bedraagt. Hiervan wordt al voorgesteld om € 0,9 miljoen beschikbaar te stellen voor het extra 

tekort van de ontwikkeling van het Walkwartier. Per saldo resteert er een ruimte van € 6,9 miljoen.  Dit is 

natuurlijk wel afhankelijk van werkelijke grondverkopen in 2019. Voor het jaar daarna wordt een ruimte 

verwacht van € 6 miljoen extra.  

 

3.3 Overige reserves  

We hebben ook diverse bestemmingsreserves waar in principe nog bestedingsmogelijkheden zijn. In bijlage 

hebben we een overzicht van de grootste bestemmingsreserves opgenomen. Deze reserves geven een beeld 

van de incidentele investeringsruimte in de komende jaren.  
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4. Financiële ontwikkelingen en risico's 

 

De financiële positie van onze gemeente was stabiel. Door toegenomen risico’s en kostenstijgingen in het 

sociaal domein (Jeugdzorg en Wmo) en door ontwikkelingen van de algemene uitkering staat dit erg onder 

druk. We zetten ons in om de risico’s in het sociaal domein beheersbaar te houden. Hier ligt een belangrijke 

uitdaging richting de toekomst.  
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Op weg naar de begroting 

 

1. Inleiding 

 

In de vorige paragraaf hebben we onze financiële positie toegelicht. In dit hoofdstuk geven we aan hoe we hier 

richting de programmabegroting mee om willen gaan: hoe we omgaan met nieuwe ambities en welke 

onderzoeksrichtingen we zien om te komen tot een structureel sluitende begroting.  

 

2. Van kadernota naar programmabegroting: financieel solide  

 

De kadernota geeft beleidsmatige richting en kaders aan, die we in de programmabegroting zowel inhoudelijk 

als financieel verder uitwerken. We willen graag het inhoudelijke gesprek aan over de belangrijkste prioriteiten 

en de mogelijkheden die er zijn om financiële ruimte te vinden in de begroting.   

 

De kadernota is nadrukkelijk geen begroting. Dit betekent dat we in deze kadernota gezocht hebben naar een 

goede balans tussen het aangeven van de belangrijkste prioriteiten en onderzoeksrichtingen die we zien om 

ruimte te creëren. Dit zullen we richting de programmabegroting 2020-2023 verder uitwerken.  

 

Zoals eerder gezegd is financieel solide een belangrijk uitgangspunt voor ons.  

Voor de uitvoering van jeugdzorg hebben we extra geld ontvangen, echter we worden niet structureel 

gecompenseerd voor hogere uitvoeringskosten. Aanvullend wordt landelijk onderzocht om te kunnen bepalen 

of, en zo ja in welke mate, gemeenten extra middelen nodig hebben. Daarnaast worden de komende maanden 

bestuurlijke afspraken gemaakt tussen het Rijk en VNG over hoe het jeugdstelsel effectiever, efficiënter en 

beter kan gaan functioneren. Zelf verwachten we dat de kostenstijgingen binnen jeugdzorg structureel van aard 

zijn. Vandaar dat onze financiële koers richting de begroting als volgt is:  

- Voor de jaren 2022 en 2023 zullen we de begroting niet sluitend maken en voor die jaren werken met een 

zichtbaar tekort van circa € 1,7 miljoen (de aanvullende tekorten binnen jeugd zoals we deze hebben 

voorzien in de eerste financiële rapportage 2019).  

- Om dit te bereiken is een structurele bezuiniging nodig van minimaal € 2 miljoen per jaar.  

- Eventuele tussentijdse tekorten voor de jaren 2020, 2021 en 2022 dekken we uit de algemene reserve. 

Deze tekorten proberen we zo goed als mogelijk terug te dringen.  

 

Om deze koers te realiseren zien we de volgende stappen:  

- Prioritering van ambities (oud voor nieuw) 

- Kritische blik op mogelijke voordelen jaarrekening 2018 en huidige begroting     

- Zoek naar mogelijkheden om je inkomsten te verhogen  

- Onderzoeksrichtingen voor bezuinigingen.  

We gaan richting de programmabegroting 2020-2023 graag met de gemeenteraad in gesprek om uw input over 

mogelijke bezuinigingen op te halen.   

 

3. Prioritering nieuwe ambities richting programmabegroting  

 

In de kadernota zijn onze speerpunten opgenomen. Daarbij is meerdere malen aangegeven dat posten 

integraal afgewogen moeten worden binnen de programmabegroting 2020-2023. Onze financiële positie zorgt 

ervoor dat we de komende maanden scherper moeten prioriteiten en focus moeten aanbrengen. Daarbij is het 

coalitieakkoord de belangrijkste leidraad. Ook kijken we nadrukkelijk of we speerpunten binnen bestaande 

budgetten kunnen realiseren.  
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4. Onderzoeksrichtingen financiële ruimte  

 

4.1 Kritische blik op mogelijke voordelen jaarrekening en huidige begroting  

In de jaarrekening 2018 was er sprake van een positief saldo van € 6,9 miljoen (waarvan € 2,4 miljoen voor 

beschermd wonen). We gaan richting het opstellen van de programmabegroting 2020-2023 nadrukkelijk aan de 

slag met het analyseren van mogelijke voordelen op het gebied van:  

- omgevingsvergunningen (voordeel in 2018 € 850.000) 

- inkomensregelingen/ bijstandsuitkeringen (voordeel in 2018 circa € 1,4 miljoen) 

- beschermd wonen (voordeel in 2018 € 2,4 miljoen). Dit voordeel wordt in een aparte reserve gestort 

waarna het saldo van deze reserve circa € 5 miljoen bedraagt. We gaan de besteding van deze reserve 

scherp in beeld brengen en analyseren de verwachte besteding van het reguliere budget in 2019. Dit geld 

is overigens regionaal geld, dus een (tijdelijke) andere besteding van de middelen moet regionaal worden 

afgestemd.  

- peuteropvang (voordeel in 2018 circa € 0,1 miljoen) 

- rentekosten (voordeel in 2018 circa € 0,4 miljoen). 

 

Op een aantal onderdelen van de begroting willen we sowieso extra kritisch kijken naar financiële ruimte, 

namelijk:  

- het meerjaren investeringsplan (MIP) voor onderwijs/ontmoeten/veiligheid: de geplande investeringen in 

2020 bedragen € 39 miljoen. We gaan kritisch kijken naar de uitvoering en naar de planning in de tijd.  

- hulp bij huishouding: we hielden de afgelopen jaren geld over op dit budget, maar de vraag is wat het 

effect is van het abonnementstarief.  

- Koplopersproject Waterveiligheid Ravenstein: we hebben grote incidentele bedragen hiervoor begroot in 

het jaar 2020 en 2021. Het gaat om € 600.000 in 2020 en € 700.000 in 2021. Hiervan willen we bekijken 

of de deze gelden kunnen afdekken uit de eenmalige winsten uit het grondbedrijf (ABR).  

 

4.2 Mogelijkheden verhogen inkomsten  

Financiële ruimte creëren kan ook door de inkomsten te verhogen. Daarom gaan we komende periode aan de 

slag om te bekijken of we meer gebruik kunnen maken van subsidiemogelijkheden (Europees/vanuit het 

Rijk/Provinciaal). Daarnaast willen we onderzoeken of we op de volgende onderdelen de inkomsten kunnen 

verhogen: 

- Leges evenementen voor professionele, grote evenementen verhogen; 

- Reclamebeleid in de openbare ruimte uitbesteden; 

- Groen reststroken verkopen (minder eisen stellen aan voorkant en eventuele uitbesteding van dit proces); 

- Precariobelasting verhogen (analyse t.o.v. andere gemeenten en consequente uitvoering); 

- Verblijfsbelasting/ toeristenbelasting voor arbeidsmigranten (analyse hoe dit goed te organiseren en 

inkomsten te realiseren).  

 

4.3 Onderzoeksrichtingen voor bezuinigingen  

We hebben de volgende onderzoeksrichtingen geformuleerd om financiële ruimte te vinden in onze begroting. 

We gaan graag met de gemeenteraad in gesprek om te komen tot aanscherping van deze richtingen. c.q. het 

toevoegen van nieuwe onderzoeksrichtingen.  
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Inzetten op kostenbeheersing en knoppenvoorstellen sociaal domein 

We zetten in op betere kostenbeheersing en om te komen tot knoppenvoorstellen voor het sociaal domein. De 

forse kostenstijgingen in het sociaal domein zijn gebaseerd op het voorzetten van het bestaand beleid. Risico 

daarbij is dat kostenstijging zich in toekomst nog verder gaat doorzetten. We willen richting 

programmabegroting 2020-2023 in beeld brengen wat de keuzemogelijkheden zijn om het tekort in te kunnen 

perken. Dit vergt een goede analyse van de kostenstijgingen. We werken dit de komende maanden uit voor de 

onderdelen:  

- Jeugdhulp 

- Wmo 2015 

- Regiotaxi 

- Bijzondere bijstand.  

Dit is al vastgelegd in een bestuursopdracht.  

 

Overige zoekrichtingen in het sociaal domein 

We onderzoeken of er financiële ruimte gevonden kan worden door:  

- De aanpak voor jongeren anders financieren. Er is op dit moment € 400.000 beschikbaar, waarbij mogelijk 

een deel gefinancierd kan worden uit het re-integratiebudget; 

- We ontvangen extra gelden voor de uitvoering van onderwijsachterstandenbeleid (€ 2,4 miljoen in plaats 

van € 1 miljoen). We onderzoeken of we bestaande kosten voor sociaal medische indicaties kunnen 

financieren uit deze middelen; 

- Mogelijkheid om de straatcoaches te financieren binnen bestaande budgetten van welzijnswerk; 

- De uitvoeringskosten van schuldhulpverlening (6%) door te berekenen aan schuldeisers (niet ten koste van 

inwoners). 

 

Zoekrichtingen binnen subsidiebeleid  

We willen kritisch kijken naar de instellingen die subsidie van ons ontvangen. Dit past ook binnen herijking van 

het subsidiebeleid. Daarbij kijken we onder andere naar de subsidie aan de volksuniversiteit en de 

dierenopvang.  

 

Zoekrichtingen in het ruimtelijk/ fysieke domein 

We onderzoeken of er financiële ruimte gevonden kan worden door:  

- Het overbrengen en overlaten van het onderhoud van sportvelden door verenigingen zelf (bijv. via het 

beschikbaar stellen van een maairobot); 

- Het verder omvormen van beplantingen naar gras; 

- Het kritisch kijken naar de uitvoering van routekaart Groen, Blauw & Natuur, de inzet van het jaarlijkse 

reconstructiebudget (jaarlijks € 313.000) en reserve groenfonds; 

- Kostendekkingsplan riolering (inclusief effecten afkoppelen): kan hierdoor rioolheffing verlaagd worden?  

- Een integrale afweging van alle kosten (directe kosten en ambtelijke uren) die besteed worden aan de 

Maashorst; 

- Besparing van kosten indien besluit genomen wordt om welstand op te heffen. Inclusief het effect in de 

organisatie van minder aandacht voor ruimtelijke architectuur en landschapsplanning.  

 

Organisatie toekomstbestendig   

Het is van belang om te zorgen dat de organisatie toekomstbestendig blijft/wordt. In de afgelopen begroting 

hebben we geïnvesteerd om op diverse plekken de formatie uit te breiden. Dit op het gebied van de basis op 

orde, uitvoering en strategische advisering. Investering in de organisatie blijft noodzakelijk en daarom zetten 

we nadrukkelijk in op: 

- Nadrukkelijke inzet op het verlagen van het ziekteverzuim; 

- Indien mogelijk extra formatie door te belasten naar initiatiefnemers en/of via leges te verhalen;  

- De noodzakelijke formatie-uitbreiding binnen ICT willen we taakstellend "inverdienen" binnen de 

bedrijfsvoering van de organisatie. We hebben een onderzoek gestart naar de investeringskosten van 

verdergaande procesoptimalisatie en digitalisering, inclusief welke besparingen dit structureel oplevert.  
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Bijlage 1: Meicirculaire 2019 

 

Samenvatting 

 

In deze bijlage geven we een totaaloverzicht van de uitkomsten van de meicirculaire 2019. We beginnen met 

een samenvattend overzicht in de tabel. Daarna lichten we elk onderwerp toe. In het tweede deel van de 

bijlage geven we een nadere analyse van de uitkomsten. 

 

+ is nadeel: hogere uitgaven/lagere inkomsten 

- is voordeel: lagere uitgaven/hogere inkomsten 

bedragen x € 1.000 

Omschrijving 2019 2020 2021 2022 2023 

Meicirculaire 2019 -6.061 -6.086 -5.242 -2.849 -3.879 

 

Af te zonderen posten 

Loon- en prijsstijgingen 2020 0 2.646 2.656 2.627 2.628 

Extra loon- en prijsontwikkeling 0 1.000 800 600 600 

Loon- en prijsstijgingen sociaal domein 2.157 2.157 2.157 2.157 2.157 

Verhogen budget jeugdzorg 543 0 0 0 0 

Integratie-uitkeringen sociaal domein 1.809 779 784 816 844 

Verlagen budget participatie (WSW) 0 0 0 0 -425 

Verhogen leeftijdsgrenzen 

gezinshuizen 

12 34 44 53 63 

Invoering Wet verplichte GGZ 0 120 120 120 120 

Brede impuls 

combinatiefuncties/buurtsportcoaches 

66 66 66 66 66 

Gezond in de stad 19 19 19 0 0 

Bonus beschut werken 150 0 0 0 0 

Armoedebestrijding kinderen 0 -10 -10 -10 -10 

Maatschappelijke begeleiding 111 0 0 0 0 

Verhoging taalniveau statushouders 106 106 0 0 0 

Sportakkoorden 15 0 0 0 0 

Kerkenvisies 50 0 0 0 0 

Totaal af te zonderen posten 5.038 6.917 6.636 6.429 6.043 

 

Saldo meicirculaire -1.023 831 1.394 3.580 2.164 
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Meicirculaire 2019 

 

Meicirculaire 2019 

De meicirculaire 2019 van de algemene uitkering uit het gemeentefonds geeft de volgende uitkomsten: 

- 2019: € 5 miljoen positief  

- 2020: € 6,9 miljoen positief 

- 2021: € 6,6 miljoen positief 

- 2022: € 6,4 miljoen positief 

- 2023: € 6 miljoen positief. 

 

Af te zonderen posten 

 

Van de uitkomsten van de meicirculaire moeten we nog diverse bedragen apart zetten voor specifieke 

onderwerpen. Deze beschrijven we hierna. 

 

Loon- en prijsstijgingen 

We zetten geld apart om loon- en prijsstijgingen te kunnen betalen, vanaf 2020 € 2,6 miljoen extra. Het 

Centraal Planbureau verwacht dat de lonen in 2020 met 1,9% stijgen en dat de reguliere overheidskosten 

stijgen met 1,5%. Het is echter niet reëel te verwachten dat we hiermee de loon- en prijsontwikkeling voor 

2020 binnen onze begroting kunnen opvangen. De compensatie binnen het accres is te laag.  

Vanaf het jaar 2020 moet hieruit ook de prijscompensatie betaald worden voor het sociaal domein. De 

inflatiecijfers zijn verlaagd t.o.v. voorgaande jaren.  

 

Extra loon- en prijsontwikkeling  

Op basis van huidige inschattingen (ervaringen uit het verleden), de CAO onderhandelingen (die spreken over 

stijgingen tussen de 3% tot 4% per jaar), de prijscompensatie in het sociaal domein (OVA indexcijfer voor 2020 

is 2,52%) schatten we in dat we een extra stelpost voor loon- en prijscompensatie moeten hebben ter hoogte 

van € 1 miljoen in 2020. Dit loopt af naar circa € 600.000 in 2023.  

 

Loon- en prijsstijgingen sociaal domein 2019 

We kennen loon- en prijscompensatie voor 2019 toe voor het sociaal domein. Het gaat om de volgend 

onderdelen: 

- jaarlijks € 262.000 voor Huishoudelijke Hulp;  

- jaarlijks € 482.000 voor het onderdeel Wmo 2015; 

- jaarlijks € 657.000 voor het onderdeel Jeugdzorg/ prijscorrectie over het jaar 2018; 

- jaarlijks € 615.000 voor het onderdeel Jeugdzorg regulier 2019; 

- jaarlijks € 37.000 voor het onderdeel Participatie.  

 

Verhogen budget Jeugdzorg  

Het extra geld vanuit het Rijk zetten we in om de gemelde tekorten uit de Eerste financiële rapportage 2019 af 

te dekken (€ 1,7 miljoen). We stellen voor om de onttrekking uit de algemene reserve ongedaan te maken en 

het restant van € 543.000 toe te voegen aan het budget voor jeugdzorg. Bij de jaarrekening 2019 bekijken we 

hoe tekorten zich hebben ontwikkeld.  

 

Integratie-uitkeringen sociaal domein 

Voor onderdelen van het sociaal domein die nog buiten de algemene uitkering vallen gebeurt er het volgende:  

- Beschermd wonen: € 581.000 extra voor loon- en prijsontwikkeling; 

- Participatie: € 451.000 extra voor loon- en prijsontwikkeling. In de verdeling van de middelen voor WSW 

zijn vanaf 2020 ook verbeteringen doorgevoerd; 

- Voogdij 18+: € 771.000 extra in 2019 in het kader van compensatieregeling (omdat het budget niet 

toereikend is voor de kosten die zijn gemaakt) en voor loon- en prijsontwikkeling Voor de jaren erna vindt 

er een verrekening plaats die negatief € 107.000 is.  
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Verlaging budget participatie  

In meerjarig perceptief (jaar 2023) wordt het rijksbudget voor met name WSW verder verlaagd met € 425.000. 

Dit vertalen we door in onze budgetten.  

 

Verhoging leeftijdsgrenzen gezinshuizen 

Op dit moment worden afspraken gemaakt over verruiming van de verlengde jeugdhulp voor kinderen in 

gezinshuizen. Vooruitlopend op precieze afspraken worden extra financiële middelen aan het budget 

toegevoegd. Dit gaat om € 12.000 in 2019 oplopend tot 63.000 in 2023.  

 

Invoering Wet verplichte GGZ 

Per 1 januari 2020 treed deze wet in werking. De wet regelt de rechten van mensen die te maken hebben met 

verplichte zorg in de GGZ. Voor de gemeentelijke taken die volgen uit de wet is geld toegevoegd aan het 

gemeentefonds. Voor ons is dit € 120.000 per jaar.  

 

Brede impuls combinatiefuncties/buurtsportcoaches 

In het kader van de Brede Regeling Combinatiefuncties ontvangt de gemeente voor de periode 2019 tot en met 

2022 jaarlijks een bijdrage van € 66.000 voor het aanstellen van buurtsportcoaches, combinatiefunctionarissen 

en cultuurcoaches. 

 

Gezond in de stad 

We ontvangen vanaf 2019 tot en met 2021 € 19.000 per jaar voor het actieprogramma Kansrijke Start.  

 

Bonus beschut werken 

We ontvangen een bedrag van € 150.0000 als bonus voor de creatie en de continuering van beschut 

werkplekken in 2018. Dit bedrag reserveren we voor de uitvoering.  

 

Armoedebestrijding kinderen 

We ontvangen € 10.000 minder in het kader van armoedebestrijding kinderen door actualisatie van landelijke 

verdeling van de middelen.  

 

Maatschappelijke begeleiding 

We ontvangen € 111.000 extra voor maatschappelijke begeleiding van inburgeringsplichtige asielmigranten en 

hun gezinsleden.  

 

Verhoging taalniveau statushouders 

We ontvangen € 106.000 in 2019 en 2020 voor versterking van het taalniveau van statushouders die nog onder 

de huidige wet Inburgering inburgeren.  

 

Sportakkoorden 

We ontvangen € 15.000 voor de totstandkoming van lokaal sportakkoord. Het betreft geld voor 

procesbegeleiders. Dit kan ook leiden naar een uitvoeringsbudget na afsluiten van een akkoord.  

 

Kerkenvisies 

We ontvangen € 50.000 voor de ontwikkeling van integraal kerkenvisie op gemeentelijk niveau.    
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Saldo meicirculaire 2019 

 

Als we rekening houden met de bedragen die we moeten afzonderen voor specifieke onderwerpen is het saldo 

van de meicirculaire als volgt: 

- 2019: € 633.000 positief 

- 2020: € 831.000 negatief  

- 2021: € 1,4 miljoen negatief  

- 2022: € 3,6 miljoen negatief  

- 2023: € 2,2 miljoen negatief  

 

Analyse op hoofdlijnen 

 

+ is nadeel: hogere uitgaven/lagere inkomsten 

- is voordeel: lagere uitgaven/hogere inkomsten 

bedragen x € 1.000 

Omschrijving 2019 2020 2021 2022 2023 

Samen de trap op/ af (accres) 353  1.411  1.948  2.539  431  

Extra gelden jeugdzorg  -1.710  -1.706  -1.711  0  0  

Extra afrekening 2018 580  0  0  0  0  

Plafond BTW compensatiefonds 475  475  475  475  475  

Korting apparaatskosten gemeenten 0  0  0  0  612  

Overige Rijksontwikkelingen  -721  651  682  566  646  

Totaal -1.023  831  1.394  3.580  2.164  

 

Samen de trap op en af 

De ontwikkeling van de algemene uitkering hangt voor een belangrijk deel af van de ontwikkeling van de 

rijksuitgaven. Volgens de normeringssystematiek (samen de trap op en af) hebben wijzigingen in de 

rijksuitgaven direct invloed op de omvang van de algemene uitkering. Vanaf 2020 dalen de accressen fors. Dit 

wordt hoofdzakelijk bepaald door een lagere loon- en prijsontwikkeling berekend door het Centraal Planbureau. 

Op de rijksbegroting wordt voor dat doel minder geraamd. De prijzen dalen van 2% naar 1,5% en de lonen 

dalen van 3,5% naar 2%. Dit cumuleert naar de jaren erna zodat het accres steeds negatiever wordt. In het 

jaar 2023 wordt verwacht dat accres stuk positiever is dan 2022. Op basis van huidige inschattingen 

(ervaringen uit het verleden), de CAO onderhandelingen (die spreken over stijgingen tussen de 3% tot 4% per 

jaar), de prijscompensatie in het sociaal domein (OVA indexcijfer voor 2020 is 2,52%), prijsindexeringen van 

subsidies is sluit dit geheel niet aan bij de verwachting. De compensatie voor loon- en prijsontwikkeling is dus 

veel te weinig.  

 

Extra gelden uitvoering Jeugdzorg  

Het Rijk heeft besloten om extra middelen tot te voegen voor jeugdzorg. In 2019 gaat het om € 2,3 miljoen en 

in 2020 en 2021 om jaarlijks € 1,7 miljoen. Aanvullend wordt onderzoek verricht om te kunnen bepalen of, en 

zo ja in welke mate, gemeenten extra middelen nodig hebben. Daarnaast worden de komende maanden 

bestuurlijke afspraken gemaakt tussen Rijk en VNG over hoe het jeugdstelsel effectiever, efficiënter en beter 

kan gaan functioneren.  
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Afrekening 2018  

Het gemeentefonds over 2018 is definitief vastgesteld. De werkelijke rijksuitgaven over 2018 waren lager dan 

verwacht. Daarnaast is er een tegenvaller vanuit het BTW compensatiefonds. Gemeenten hebben meer 

gedeclareerd dan verwacht. Beide leiden tot een negatieve afrekening over 2018 van € 1.060.000. We hadden 

al rekening gehouden met een nadeel van € 480.000. Per saldo dus een extra nadeel van € 580.000. 

Voorgesteld wordt om dit extra nadeel te onttrekken uit de algemene reserve (het positieve saldo van 2018 is 

hierin gestort).  

 

Plafond BTW compensatiefonds 

Gemeenten kunnen (voor een groot deel) kosten van BTW declareren bij het BTW compensatiefonds. Dit fonds 

heeft landelijk gezien een plafond. Wordt er minder BTW gedeclareerd, dan wordt het verschil toegevoegd aan 

de algemene uitkering. Wordt er meer BTW gedeclareerd dan wordt dit ten laste van de algemene uitkering 

gebracht. De laatste jaren heeft het Rijk een inschatting gemaakt dat er minder BTW door gemeenten wordt 

gedeclareerd. De provincie heeft bepaald dat alleen een raming aan inkomsten mag worden geraamd op basis 

van de werkelijke cijfers 2018.  Omdat gemeenten steeds meer declareren is de ruimte steeds kleiner 

geworden en kunnen we minder inkomsten ramen. Dit betekent een nadeel van structureel € 475.000.  

 

Korting apparaatskosten opschaling gemeenten 

In het regeerakkoord is opgenomen dat het Rijk streeft naar minder en grotere gemeenten. De gedachte vanuit 

het Rijk is dat de beoogde opschaling van gemeenten leidt tot besparingen die ontstaan door schaalvoordelen, 

verminderen van toezicht, vereenvoudiging van regelgeving en minder dubbeling van taken. De besparing gaat 

uit van een daling van het aantal gemeenteambtenaren doordat gemeenten groter worden of met elkaar gaan 

samenwerken. Dit leidt tot een uitname uit het gemeentefonds. In totaal is voor deze operatie een structurele 

bezuiniging van € 975 miljoen opgenomen (2025). Voor het jaar 2023 betekent dit een aanvullende bezuiniging 

van € 612.000.  

 

Overige Rijksontwikkelingen 

Binnen de overige Rijksontwikkelingen treden diverse effecten op door onder andere:  

- Toename van hoeveelheden binnen het totaal van alle maatstaven, waarbij er met name een positief 

effect optreedt.  

- Nadeel door extra raming loon- en prijsontwikkeling vanaf 2020.  

- Diverse overige mutaties.  
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Overzicht reserves 

Algemene reserve 

De norm voor de algemene reserve is 10% van de algemene uitkering uit het gemeentefonds. Op basis van de 

meicirculaire 2019 is deze norm afgerond € 17,5 miljoen. Dit is inclusief het sociaal domein.  

 

 

Meerjarenbeeld op basis van bestaand beleid 

 

     bedragen x € 1.000 

Jaar Saldo Rente  Storting Onttrekking Saldo  

  1 januari Bijschrijven     31 december 

2019 25.027 375 0 -5.460 19.942 

2020 19.942 299 0 -200 20.042 

2021 20.042 301 0 -158 20.184 

2022 20.184 302 0 0 20.487 

2023 20.487 307 0 0 20.794 

 

Toelichting op het meerjarenbeeld 

 

Aanpassing beginsaldo 2019 

Het beginsaldo van € 25.027.000 uit 2019 is verhoogd door de saldobestemming vanuit de jaarrekening 2018 

(€ 3.475.000).  

 

2019  

De onttrekking van € 5.460.000 bestaat uit:  

- Transformatieagenda jeugd: € 1.887.000 

- Verwacht tekort zorgkosten jeugdzorg : € 969.000 

- Wonen met begeleiding: € 1.309.000 

- Proeftuin Ruwaard: € 100.000 

- HBO in Oss: € 100.000 

- Veilig Thuis: € 180.000 

- Invoering omgevingswet: € 750.000 

- Intensievere aanpak voor mensen met zorgprofiel: €160.000 

- Onderzoeksbudget cultuureducatie VO: € 5.000 

 

2020 

De onttrekking van € 200.000 bestaat uit:  

- Proeftuin Ruwaard: € 100.000 

- HBO in Oss: € 100.000 

 

2021 

De onttrekking van € 158.000 bestaat uit:  

- Proeftuin Ruwaard: € 100.000 

- HBO in Oss: € 58.000 
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Overzicht vrije bestemmingsreserves 

In deze bijlage geven we een overzicht van de belangrijkste vrije bestemmingsreserves. We geven inzicht in de 

omvang ervan en lichten toe waar ze voor bedoeld zijn. 

 

bedragen x € 1.000 

 

Naam reserve 
Stand  

Toelichting 
1-1-2019 

   
Bestemmingsreserves     

Beschermd wonen 
          

2.602  
Aanpak van complexe casuïstiek in de regio.  

Wonen, welzijn en zorg 548 
Voor vernieuwingen (transformatie) in het domein 

van wonen, welzijn en zorg. 

Depressie preventie 60 
Voorkomen van zwaardere zorgbehoefte door 

vroegtijdige signalering. 

Walkwartier en omgeving  3.239 

De middelen in deze reserve zijn geoormerkt voor 

activiteiten in het centrum, centrumontsluiting, de 

revitalisering van De Wal en omgeving 

Investeringsfonds stadshart 0 Eerste storting in het jaar 2019 van € 2 miljoen  

Investeringsfonds duurzaamheid  0 Eerste storting in het jaar 2019 van € 0,6 miljoen  

Integraal uitvoeringsprogramma openbare 

ruimte (IUP) 
6.426 

Bestemd voor de uitvoering van projecten in de 

openbare ruimte (IUP-projecten). 

Quick wins binnenhavens 3.573 

Bestemt voor het ontwikkelen van de Osse 

binnenhaven tot hét multimodale 

goederenknooppunt van de regio Noordoost-

Brabant. 

Economie 707 
Voor het aanjagen van projecten op sociaal-

economisch terrein en de infrastructuur van Oss. 

Mobiliteit 1.823 
Treffen van mobiliteitsmaatregelen op basis van 

het investeringsprogramma mobiliteit (MIPMO). 

Groenfonds landelijk gebied 
          

1.463  
Gericht op de versterking van het buitengebied. 

Volkshuisvesting  899 

Voor initiatieven op het gebied van 

volkshuisvesting en voor afdekken jaarlijkse 

beheerkosten van duurzaamheidsleningen  

Geluid 578 

Het verminderen van geluidsoverlast en het 

oplossen van knelpunten op het terrein van 

geluidshinder. 

Ontwikkeling windpark Elzenburg- de Geer 312 Voorbereidingskosten voor ontwikkeling windpark 

Integraal Voorzieningenbeleid 1.345 Voor de realisatie van de IVB-doelstellingen. 

Onderhoud onderwijs 397 
Gevormd voor aanpassingen van 

onderwijshuisvesting. 

Openbare verlichting 248 

Ter dekking van de vervangingsinvesteringen van 

alle lichtmasten en armaturen voor de komende 

planperiode (4 jaar). 

Onderhoud natuurgebieden 264 
Het plaatsen van wisentenrasters in natuurgebied 

Herperduin.  

Verzelfstandiging MJC/Stadsarchief 223 

Afdekking van de kosten in het kader van de 

verzelfstandiging van het museum en het 

Stadsarchief. 

Carnavalloodsen 57 
Frictiebudget voor clusteringskosten 
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Bodemsaneringen 496 
Voor bodemonderzoek en 

bodemsaneringsprojecten. 

Verkeersregelinstallaties 558 

Ter dekking van de vervangingsinvesteringen van 

verkeersregelinstallaties voor de komende 

planperiode. 

E- dienstverlening 343 Uitvoering van het programma E- dienstverlening  

   
   
Egalisatiereserves/afdekken van 

risico’s 
    

Risico’s Heesch-West 2.042 
Ter dekking van de ontwikkeling van regionaal 

industrieterrein Heesch-West. 

Egalisatie renteomslag 2.100 Opvangen van renteschommelingen. 

Doelmatigheid 1.812 
Afdekken van fricties in het kader van personele 

bezuinigingen. 

Egalisatie automatisering 1.287 Egaliseren van kosten van automatisering. 

Beheerkosten startersleningen 1.627 
De reserve is gevormd voor de dekking van de 

beheerkosten en risico’s van de startersleningen. 

Parkeren 759 
Opvangen van fluctuaties in de opbrengsten van  

betaald parkeren. 

Afvalstoffenheffing 1.039 
Voor egalisatie van de kosten en tarieven van 

afvalinzameling 

Egalisatie rioolbeheer 
          

1.355  

Voor egalisatie van de kosten en tarieven van 

riolering. 

   
Overige bestemmingsreserves      

Diverse reserves 1.079   

      

Totaal 32.812   
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